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Prevoznice še ena brca v meglo
Kot kaže, se v Sloveniji nadaljuje praksa hitre-

ga sprejemanja pravno nedorečenih predpisov, 
ki imajo nato v praksi negativne posledice. Vča-
sih so to zakoni, včasih podzakonski akti. Zadnji 
takšen primer so prevoznice za les, uvedene v 
mesecu avgustu, katerih namen je bil zagoto-
viti sledljivost lesa in tako omejiti sivo ekonomi-
jo, strokovnjaki pa sedaj ugotavljajo, da svojega 
namena ne dosegajo. Celo več - omogočajo go-
ljufije, zato je vse več pobud, naj se odpravijo, 
ministrstvo za kmetijstvo in okolje pa naj najde 
primernejšo rešitev.

 
»Prevoznice niso prispevale k zajezitvi sive 

ekonomije, saj omogočajo goljufije, nadzora 
nad prometom z lesom ni, tudi sledljivost lesa ni 
zagotovljena. Stroka, lastniki in prevozniki smo 
soglasni, da prevoznic v takšni obliki ne potrebu-
jemo,« je za Dnevnik izjavila Veronika Valentar, 
specialistka za gozdarstvo v mariborskem kme-
tijsko-gozdarskem zavodu. Podobnega mnenja 
je tudi revirni gozdar in predsednik sindikata na 
Zavodu za gozdove Slovenije Niko Laznik: »Pre-
voznice v sedanji obliki so v praksi povsem neu-
porabne. Dvomov o tem ni, zato je zdaj na pote-
zi politika. Prevoznice ne zagotavljajo sledljivo-
sti lesa, zlahka jih je mogoče obiti, saj so potreb-
ne le do prvega kupca, prek slamnatih podjetij 
pa je les mogoče prevažati tudi brez njih. Projekt 

spopada s sivo ekonomijo je na tem področju 
povsem spodletel.« Med kritiki prevoznic je tu-
di vodja gozdarske inšpekcije Bojan Vomer, za-
to naj bi že v kratkem ostal brez svoje doseda-
nje funkcije.

Glavna inšpektorica inšpektorata za kmetij-
stvo in okolje Saša Dragar Milanovič priznava, 
da je julija letos spremenjeni zakon o gozdo-
vih tako pomanjkljiv, da v primeru, ko je les dru-
gič ali tretjič prodan, inšpekcija nima več pravi-
ce zahtevati prevoznic. Ministrstvo za kmetijstvo 
zato pripravlja novo spremembo zakona o goz-
dovih, ki je trenutno v javni razpravi, vlada naj bi 
ga obravnavala sredi decembra, v državni zbor 
pa naj bi prišel v začetku prihodnjega leta.

Kakšno je stanje na tem področju v Zgornji 
Savinjski dolini, pišemo v tokratni temi tedna, in 
razkrivamo, da so delovne razmere v Zavodu za 
gozdove Slovenije vse bolj kritične. Država goz-
darjem znižuje plače, zmanjkuje jim sredstev za 
kritje materialnih stroškov, na drugi strani pa do-
bivajo vse več nalog, zlasti birokratskega tipa. 
Kako dolgo še?

(ML)

(ML)
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ALI SO PREVOZNICAM ZA PROMET Z LESOM ŠTETI DNEVI?

Na hitro sprejete prevoznice so povzročile 
zgolj zmedo

Toni Breznik, vodja nazarske območne enote Zavoda za gozdove Slo-
venije: 

»Tako se delati več ne da. V kolikor država rabi neko službo, naj jo tudi 
financira. Vsako leto so težave s financiranjem večje, zmanjkuje sredstev 
za materialne stroške, proračun za prihodnje leto pa kaže, da ne bo sred-
stev niti za pokritje okrnjenih gozdarskih plač. Od leta 1994, ko je ZGS za-
čel z delovanjem, je na območni enoti Nazarje 25 odstotkov manj zaposle-
nih, plače so nižje, dela, predvsem birokratskega, pa nam nalagajo vsa-
ko leto več.«

V začetku septembra so na Zavo-
du za gozdove Slovenije (ZGS) za-
čeli izdajati prevoznice za promet z 
lesom, a, kot kaže, so jim, vsaj v se-
danji obliki, šteti dnevi. Vodja nazar-
ske območne enote ZGS Toni Bre-
znik je povedal, da zakonodajalec 
oziroma ministrstvo za kmetijstvo in 
okolje kot predlagatelj svojega na-
mena, nadzora nad prevozom le-
sa in zajezitve sive ekonomije, s pre-
voznicami ni dosegel. Operativno je 
bila prevoznica premalo premišljen 
projekt. Kljub temu da je bilo reče-
no, da prevoznice ne bodo imele fi-
nančnih posledic, na ZGS ocenjuje-
jo, da bodo imeli v letošnjem letu z 
izdajo prevoznic 200 tisočakov ma-
terialnih stroškov, katerih pa jim dr-
žava ni pokrila.

PREVOZNIC VEČINA NE 
POTREBUJE

Večina lastnikov gozdov prevoz-
nic sploh ne potrebuje. V kolikor po-
žagan les sami spravijo do kami-
onske ceste in ga kupec odkupi na 
kamionski cesti, prevoznica ni po-
trebna. Takih lastnikov pa je pri nas 
večina. Prevoznico potrebujejo la-
stniki, ki les prodajo kupcu na nje-
govem skladišču (franko skladišče 
kupca) oziroma tisti, ki les prevaža-
jo od gozda do svojega skladišča. 
Problemi se pojavijo na pomožnih 

NADALJNJA USODA 
ŠE NI ZNANA 

Kakšna bo usoda tega na hi-
tro sprejetega dokumenta, Bre-
znik še ne ve, se pa napoveduje-
jo spremembe glede tega. »Ker je 
dokument vezan na Zakon o goz-
dovih in podzakonske akte, to po-
meni spremembo zakona. Tudi 
sam sem postavil vprašanje pred-
postavljenim, zakaj si delati doda-
tne stroške za prevoznice, ki jih la-
stniki ne rabijo. Predlagal sem, da 
bi prevoznice izdajali izključno na 
zahtevo lastnika gozda. Odgovor-
jeno mi je bilo, da se zadeve pre-
učujejo in da ministrstvo pripra-
vlja spremembe v zvezi s prevoz-
nicami. Dotlej bomo gozdarji dela-
li skladno z veljavnimi zakonskimi 
določili in navodili,« je povedal. Po 
njegovem bi morala biti prevozni-
ca enostaven dokument, kot ga 
poznajo v tujini. 

Zaradi prevoznic so se precej 
povečali materialni stroški zavo-
da. Finančna injekcija, ki jo je mi-
nistrstvo prejšnji mesec namenilo 
vedno bolj obubožanim gozdar-
jem Zavoda za gozdove Sloveni-
je v višini 1,4 milijona evrov, bo do 
konca leta zadostovala le za pla-
če, za materialne stroške ne bo 
ostalo nič. 

Štefka Sem

skladiščih, kjer se les presortira.
»Kljub navedenemu ZGS izda-

ja prevoznice skladno z navodili, 
kar pomeni, da vsak lastnik prejme 
skupaj z odločbo za posek lesa tu-
di določeno število prevoznic. Pre-
voznice izdajamo tudi na željo la-
stnikov gozdov, predvsem v prime-
rih, če je bila odločba izdana pred 

uveljavitvijo prevoznic. Od prvega 
septembra do sredine novembra 
smo v OE Nazarje izdali 5.213 pre-
voznic,« je povedal Breznik in do-
dal: »Vse, ki so prevoznice dobili 
skupaj z odločbo, bi rad opozoril, 
da morajo neporabljene prevozni-
ce shraniti pet let, tako namreč pi-
še v zakonu.«

ODBOR IZPOSTAVE KMETIJSKO GOZDARSKE ZBORNICE SLOVENIJE MOZIRJE (OI KGZS)

Aktivno vključeni v oblikovanje lovsko-gojitvenega 
načrta

Na drugi letošnji redni seji so se 
sredi novembra v Mozirju sesta-
li člani odbora tukajšnje izpostave 
Kmetijsko gozdarske zbornice Slo-
venije. Seznanili so se z delom od-
bora v letošnjem letu in sprejeli na-
črt aktivnosti za leto 2014. Po pre-
gledu lani zadanih nalog so ugoto-
vili, da je bila realizacija uspešna in 
delovanje odbora dobro.

Po lanskih volitvah se je odbor 
prvič sestal letos februarja na kon-
stitutivni seji. Za predsednico izpo-
stave je bila izvoljena Milena Ma-

rolt, za podpredsednika pa Andrej 
Presečnik. Na tokratni seji je Marol-
tova predstavila podrobno poročilo 
o delovanju odbora izpostave. 

Odbor se je aktivno vključil v 
oblikovanje lovsko-gojitvenega na-
črta, saj je škoda na kmetijskih po-
vršinah po divjadi pogosta teža-
va na območju doline. Redno so v 
stiku z veterinarsko službo, zadru-
go, upravno enoto in občinami. Na 
vseh sedem občin je bila poslana 
pobuda za sofinanciranje razvoja 
kmetijstva v letu 2014. 

Maroltova je zaključila: »Po pre-
gledu opravljenih nalog in v pri-
merjavi z načrtovanimi aktivnost-
mi ugotavljamo, da je odbor izpo-
stave deloval uspešno.« Enakega 
mnenja so bili tudi člani odbora, ki 
so poročilo potrdili.

V načrtu za 2014 so zapisali: 
»Spremljali bomo aktualno proble-
matiko v kmetijstvu in organizira-
li eno do dve seji odbora izpostave, 
redno bomo v stiku s predstavniki 
državnih, regijskih in lokalnih inštitu-
cij s področja kmetijstva, pa tudi šir-

še. Udeleževali se bomo forumov, 
okroglih miz in javnih razprav. Spre-
mljati moramo škode po divjadi.«

Ob predstavitvi letošnjega delo-
vanja se je razvila razprava o zbi-
ranju podpisov proti uvedbi davka 
na nepremičnine, kakor je bil pre-
dlagan. Prisotni so bili mnenja, da 
je vrednotenje nepremičnin nereal-
no, zato taki podatki ne morejo bi-
ti osnova za obdavčitev. Ob tem so 
govorili tudi o težavnem položaju, s 
katerim se srečujejo v kmetijstvu.

Marija Lebar

(Foto: ŠS)
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RAZVOJNA KONFERENCA POSVEČENA INTERNACIONALIZACIJI GOSPODARSTVA

Kar štiri petine slovenskega izvoza ustvari le pet 
odstotkov gospodarskih družb

Podpis listine o sodelovanju sta predsednica SŠGZ dr. Cvetka Tinauer in 
direktor Slovenskega deželnega gospodarskega združenja v Trstu Andrej 

Šik potrdila še s stiskom rok. (Foto: Marija Lebar)

Rdeča nit letošnje razvojne kon-
ference, ki jo je pripravila Savinj-
sko-šaleška gospodarska zborni-
ca (SŠGZ), je bila internacionali-
zacija. To je v teh za gospodarstvo 
nenaklonjenih časih ena večjih, če 
ne že skoraj edina izbira na poti iz 
krize. Izvozno naravnana podjetja 
so tista, ki so še zmožna prežive-
ti in tudi investirati. O tem, kakšno 
podporo lahko pri orientaciji na tu-
ja tržišča pričakujejo srednja, mala 
in mikro podjetja, so govorili pred-
stavniki čezmejnih partnerskih 
zbornic, primere dobre prakse pa 
je bilo slišati od tukajšnjih gospo-
darskih družb, ki večino dohodka 
ustvarijo v izvozu.

PODVOJITI ŠTEVILO 
IZVOZNIKOV

Predsednica zbornice dr. Cvet-
ka Tinauer je poudarila, da kar 
štiri petine slovenskega izvoza 
ustvari le pet odstotkov gospo-
darskih družb. Če bi to število 
lahko le podvojili, bi bila slika na-
šega gospodarstva povsem dru-
gačna. Pri tem bi lahko tisti veliki, 
kot je na primer Gorenje, BSH Hi-
šni aparati, KLS in še kdo, pri pro-
doru na tuji trg pomagali s svo-
jimi izkušnjami in znanstvi manj-
šim podjetjem. Omenila je tu-
di majhno število žensk – podje-

tnic. V nedavni raziskavi se je Slo-
venija med 67 državami uvrstila 
na zadnje mesto. Zato bo tej te-
mi zbornica poslej posvečala več 
pozornosti. 

Udeležence konference sta na-
govorila tudi Branko Meh, predse-
dnik OOZ Velenje in podpredsednik 
OZS, ter Bojan Kontič, župan Me-
stne občine Velenje, oblike podpo-
re slovenskim podjetjem na tujih 
trgih pa sta predstavila v. d. direk-
torja Javne agencije Spirit Sloveni-
ja Boštjan Skalar in direktor Cen-

tra za mednarodno poslovanje pri 
GZS Aleš Cantarutti.

PODPORA PARTNERSKIH 
ZBORNIC V ZAMEJSTVU 

Sodelujoči so lahko slišali, kako 
delujejo podporne dejavnosti par-
tnerskih zbornic v tujini, in sicer na 
primerih Slovenske gospodarske 
zveze v Celovcu, Slovenskega de-
želnega gospodarskega združe-
nja v Trstu in Regionalne zbornice 
v Valjevu. Govorniki vseh treh insti-
tucij so predstavili njihovo delova-

nje in konkretne možnosti, ki jih po-
nujajo gospodarskim subjektom iz 
Slovenije za plasiranje na medna-
rodnih tržiščih. Pri tem ni zanemar-
ljivo poznavanje pravnih predpisov 
v posamezni državi, pri čemer lah-
ko znanje slovenskega jezika, ki ga 
obvladajo pri njih, pomeni dodatno 
korist in prednost.

PRIMERI USPEŠNIH IZVOZNIH 
PODJETIJ

Kako so ali še nameravajo uspe-
ti v tujini, so govorili predstavni-
ki gospodarstva: izvršna direkto-
rica nabave v Skupini Gorenje Ire-
na Pečnik, pomočnik predsedni-
ka uprave Premogovnika Velenje 
mag. Ludvik Golob, direktor trže-
nja Esotecha Beno Kotnik in direk-
torica Razvojnega centra Energija 
doc. dr. Marta Svetina Veder.

Konferenca po mnenju udele-
žencev ni povsem dosegla svoje-
ga namena, saj se je je udeležilo le 
malo tistih, ki jim je bila prvenstve-
no namenjena – srednjemu in ma-
lemu podjetništvu. Ob koncu so or-
ganizatorji čestitali Slovenski go-
spodarski zvezi v Celovcu za 25 
let delovanja, s Slovenskim dežel-
nim gospodarskim združenjem v 
Trstu pa so podpisali listino o so-
delovanju.

Marija Lebar

OBČINSKI SVET GORNJI GRAD

Pozitivno odločili o več zadevah
Na zadnji seji gornjegrajskega 

občinskega sveta so svetniki po-
trdili še en mandat vršilki dolžno-
sti direktorja Zgornjesavinjskega 
zdravstvenega doma Darji Es. Pro-
stovoljnemu gasilskemu društvu 
Bočna so odobrili prošnjo, da jim 
občina kot lastnik gasilskega do-
ma v Bočni tega brezplačno preda 
v last, potrdili so načrt zimske služ-
be in dokapitalizacijo družbe Gol-
te d.o.o.

Bočki gasilci so že pred leti izra-
zili željo, da bi postali lastniki do-
ma, a je bila lastnina takrat obre-
menjena s hipoteko in prenos ni 
bil možen. Gasilci, ki za dom zgle-

dno skrbijo in z njim upravljajo, so 
v letošnjem letu zamenjali kritino in 
dokupili zemljišče, da so lahko po-
krili stopnišče v dom. V zadnjih le-
tih so dom dodobra obnovili in kot 
lastniki želijo tako tudi nadaljevati. 
Občinski svet je prenos lastništva 
potrdil, imeli pa so nekaj vprašanj 
glede prednosti in slabosti lastni-
štva društva.

Veliko časa so svetniki porabili 
za potrditev in višino dokapitaliza-
cije družbe Golte d.o.o. Potem ko 
so prisluhnili razlagi direktorja Er-
nesta Kovača, kakšni so razlogi za 
dokapitalizacijo, kakšni so njiho-
vi trenutni rezultati in načrti za bo-

dočnost, so imeli veliko vprašanj in 
pomislekov. Glede na to, da v do-
mači občini niso finančno podpr-
li gradnje smučišča, se jim je zde-
la dokapitalizacija Golt še bolj ne-
upravičena.

Porajali so se dvomi, da bo nova 
velika investicija v šestsedežnico 
Kladje kaj izboljšala situacijo druž-
be glede večjih prihodkov. Svetniki 
so omenjeno smučišče primerjali 
s tujimi in menili, da kljub veliki na-
ložbi tem še vedno ne bodo mogli 
konkurirati. Podan je bil predlog, da 
bi se turizem v Zgornji Savinjski do-
lini moral tržiti v paketu in ne vsak 
posameznik zase. Ko bo prišlo do 

kvalitetne skupne ponudbe, šele ta-
krat bo turizem v dolini zacvetel, je 
bilo mnenje svetnikov. 

Glede na to, da je družba žele-
la, da občina vloži v dokapitalizaci-
jo 15 tisoč evrov, je odbor za pro-
račun sklenil, da je to velika števil-
ka glede na trenutno 0,33 odsto-
tno lastništvo v družbi. Družba naj 
bi po predlogu od solastnikov pre-
jela pol milijona dokapitalizacijskih 
sredstev in v gornjegrajski občini 
so se na osnovi teh podatkov odlo-
čili, da vložijo v družbo 1.689 evrov 
ter tako ostanejo 0,33 odstotni la-
stniki družbe.

Štefka Sem
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Kmečka drama na 
gornjegrajskem odru

Gledališka skupina Kulturnega 
društva Gornji Grad se je letos raz-
delila v dva dela in bo na oder po-
stavila dve predstavi. Danes, v pe-
tek, 29. novembra, bo ob 19. uri 
v kulturnem domu premiera prve 
predstave Bratomor na Dobravi. 

Ponovitev bo v nedeljo, 1. decem-
bra, ob 18. uri. Kmečka drama o 
neuslišani ljubezni in vprašanju, 
komu prepisati kmetijo, je polna 
zapletov in ravno prava za kmeč-
ko okolje, v katerem živimo.

ŠS

OBČINA NAZARJE

Plaz saniran, potrebni so bili še dodatni ukrepi

Za sanacijo plazu pod cesto Zavodice-Čreta so porabili okoli 500 kubikov 
betona in okoli 10.000 kg železne armature. (Foto: Marija Lebar)

Pod cesto Zavodice-Čreta se je 
lani v novembrskem neurju sprožil 
plaz in poškodoval cesto ter ogro-
žal promet. Občina je ureditev pla-
zu prijavila v sklopu treh priorite-
tnih projektov sanacije po lanski 
poplavi na državna sredstva. Spr-
va je kazalo, da denarja ne bo, se-
daj pa so dela na tem odseku že 
skoraj zaključena.

Samo Begič, direktor nazarske 
občinske uprave, je ob tem pove-
dal: »Še junija je bilo na kmetijskem 
ministrstvu rečeno, da letos ne bo 
denarja za sanacijo druge priori-
tete,  prva je bila plaz Slapnik, ki je 
ogrožal stanovanjsko hišo, a je ko-
nec avgusta prišlo obvestilo, naj v 
enem tednu javimo predračunsko 
vrednost izbranega izvajalca.« 

Projekt je pripravil dr. Andrej Bla-
žič iz Mozirja, za izvajalca pa je bil 
izbran samostojni podjetnik Samo 

Ribežl. Begič je še pojasnil, da je 
bilo delo na sanaciji izredno zah-
tevno, saj so se pojavile nepredvi-
dene težave: »Med izvedbo je bilo 
treba skopati 50 metrov ceste oko-
li pet metrov globoko. V dolžini de-

setih metrov se je pri tem pokaza-
lo, da je pod plazom še en plaz. Na 
tej dolžini je moral izvajalec kopati 
še okoli dva do tri metre globlje in 
luknjo zapolniti z mešanico kamna 
in betona.«

Potem ko so opravili izkop, so 
napravili poseben armirano beton-
ski oporni zid, uredili pa so tudi od-
vode meteorne vode. Za sanacijo 
so porabili okoli 500 kubikov be-
tona in okoli 10.000 kg železne ar-
mature. 

Potrebna so bila nepredvide-
na dela, kot je zasip z rečnim gra-
mozom in drobljencem za zidom 
in odvod podzemnih voda v mete-
orne kanale, je povedal Begič. »S 
prvotno ocenjenih 48.000 evrov 
se bo gradnja predvidoma podra-
žila za 25 do 30 odstotkov. Nujna 
dodatna dela je potrdil pogodbe-
ni strokovnjak najet s strani mini-
strstva za kmetijstvo in okolje, zato 
smo oddali tudi vlogo za odobritev 
dodatnih sredstev. Del ceste, ki jo je 
poškodoval plaz, bo do nadaljnje-
ga ostal v makadamski izvedbi.«

Marija Lebar

KOMUNALA MOZIRJE 

Več ločeno zbranih in manj mešanih odpadkov
Ob evropskem tednu zmanjševa-

nja odpadkov ministrstvo za kmetij-
stvo in okolje ter nevladne organiza-
cije pozivajo k razmisleku že pred na-
kupom izdelkov, da bo čim manj od-
padkov in da hrana ne postane od-
padek. Biorazgradljive in druge od-
padke je potrebno ločevati za bolj 
zdravo okolje in prihranek za občine.

LANI ODPELJALI 1.319 TON 
MEŠANIH KOMUNALNIH 

ODPADKOV
Branko Miklavžina, vodja obrata 

ravnanje z odpadki in odvajanje ter 
čiščenje odpadnih voda pri Komu-
nali Mozirje, je povedal, da količina 
ločeno zbrane embalaže na ekolo-
ških otokih narašča. Veliko zberejo 
tudi v zbirnem centru. 

JP Komunala Mozirje je v letu 
2011 odpeljala 1.395 ton mešanih 
komunalnih odpadkov, v letu 2012 
pa 1.319 ton. Iz vseh odpadkov, ki 
jih pridelajo gospodinjstva, so v le-
tu 2011 izločili in ponovno upora-
bili ali na kak drug predpisan na-
čin uničili 374 ton, v letu 2012 pa 
446 ton. Med te vrste odpadkov 
spadajo biološki odpadki, kosovni 
odpadki, nevarni odpadki in loče-

no zbrana odpadna embalaža na 
ekoloških otokih.

Vlada Republike Slovenije že kar 
nekaj časa pripravlja in sprejema 
Uredbo o ravnanju s komunalnih 
odpadkih, ki jo popularno imenu-
je URKO. Uredba bo natančno do-
ločila standarde zbiranja, odvoza, 
predelave, obdelave in odlaganja 
vseh vrst komunalnih odpadkov. 

Ne glede na to, da uredba še ni 
sprejeta, se Komunala Mozirje pri-
pravlja za zbiranje odpadne em-
balaže po gospodinjstvih. V strnje-
nih naseljih se bodo gospodinjstva 
opremila s posodami za zbiranje 
odpadne embalaže, v naslednji fa-
zi pa se bodo tudi gospodinjstva na 
ruralnem območju opremila s po-
sebnimi vrečami za embalažo. Ko-
munala Mozirje bo ostale komunal-
ne odpadke in odpadno embalažo 
izmenično zbirala in odvažala.

BIOLOŠKI ODPADKI - PROBLEM 
ALI PRILOŽNOST?

Ločevanje je že sedaj poenosta-
vljeno: posebej papir in steklo, sku-
paj mešana komunalna embalaža 
– plastenke in pločevinke, tetrapaki 
(od mleka, raznih pijač), tudi očišče-

ne alu folije (npr. embalaža od čoko-
lade), plastične gajbice za sadje ...

Za transport in recikliranje gre 
precej energije ter kemikalij, vsega 
ni možno ali ekonomično reciklira-
ti, zato je še bolj pomembno pre-
prečevanje nastanka odpadkov.

Biorazgradljivih odpadkov (ku-
hinjski odpadki in zeleni odrez) je 
okrog 30 odstotkov od mešanih. 
Med mešanimi opažajo še veliko bi-
orazgradljivih, ki bi jih bilo treba loči-
ti na kompost ali v rjave kante. Ko-
munala apelira na krajane, ki so se 
izrekli, da imajo svoje kompostnike 
ali rjave kante, da jih tudi uporablja-
jo. Marsikdo je kanto naročil, pa od-

povedal; kdor ni poslal prijavnice, 
smatrajo, da ima svoj kompostnik. 
Ločevanje je zakonsko predpisano. 
Odvoz bioloških odpadkov ostane 
enak, od aprila do oktobra enkrat na 
teden, v zimskem času na 14 dni. 
Najceneje in najboljše je komposti-
ranje doma, pridobimo lahko kako-
vosten kompost za vrt, v kompostir-
nici v Celju pa je cena predelave 80 
evrov na tono.

Prepovedano je kurjenje v naravi 
in odlaganje nebioloških odpadkov 
v naravo, saj ob tem strupene sno-
vi prehajajo v zrak, zemljo in pod-
talnico. 

Andreja Verbuč
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IZJAVA TEDNA

OBČINA LJUBNO

Tematska pot vabi na sprehod in 
ogled

Tematska pot je zanimiva tako za najmlajše kot za odrasle, za domačine in za obiskovalce. 
(Foto: Marija Lebar)

Na Ljubnem ob Savinji so v petek, 15. novem-
bra, s priložnostno slovesnostjo predali namenu 
tematsko pot, ki so jo uredili na lokaciji Za Ljub-
nico. Skupaj z županom Franjem Naraločnikom 
so trak prerezali še predstavniki partnerskih dru-
štev, ki so sodelovala pri izvedbi projekta. 

Nosilec izvedbe je bila občina, sodelovalo je 
dvanajst partnerjev. Projekt so izvedli preko orga-
nizacije LAS Zgornje Savinjske doline s pomočjo 
sofinanciranja sredstev Leader programa. Zato je 
zbrane pozdravila tudi predsednica društva LAS 
Mateja Brlec Suhodolnik. Poudarila je dobro sode-
lovanja tega društva z občino in ostalimi društvi v 
občini in Zavodom Savinja kot upravljavcem LAS.

Osrednji govornik je bil župan Naraločnik: 
»Otvarjamo tematsko pot Za Ljubnico, nov ka-
menček v mozaiku urejene občine Ljubno, nov 
kamenček v mozaiku sodelovanja dobro misle-
čih posameznikov in skupin, ki s skupnim nasto-

pom dokazujemo, kaj smo sposobni narediti, 
kako našemu čudovitemu okolju dodati droben 
dodatek, ki ga naredi čarobnega.« 

Tematska pot je dolga 1.200 metrov, izvedba 
pa je stala 40.000 evrov, od tega je 85 odstot-
kov upravičenih stroškov iz sredstev programa 
Leader. Na poti so namestili leseni mostiček, ob 
njej so klopi za počitek in table z različnimi po-
učnimi vsebinami. Pri tem niso pozabili na ko-
še za odpadke. 

Župan je še povedal: »Dejansko vrednost te-
matske poti opažamo vse od dneva izgradnje in 
z nasmehom spremljamo skupine najmlajših, ki 
tukaj vsakodnevno nabirajo znanje o naravi, ki 
nas obkroža.« Ob tem se je zahvalil vsem, ki so 
kakorkoli pripomogli, da se je ideja uresničila. 
Sledilo je slovesno rezanje traku, nato pa spre-
hod in ogled poti.

Marija Lebar

OBČINSKI SVET NAZARJE

Sprejeli 
pomembna 

dokumenta s 
področja športa

Na novembrski seji so nazarski občinski sve-
tniki razpravljali o predlogu pravilnika o upora-
bi športne dvorane in letnem programu športa v 
občini. Po razpravi so oba dokumenta, ki začne-
ta veljati v letu 2014, sprejeli.

Občinski svet Nazarje je na septembrski seji 
sprejel sklep, da občinska uprava pristopi k pri-
pravi predloga celovite rešitve upravljanja špor-
ta in ga v potrditev predloži občinskemu svetu, 
saj dosedanji pravilnik o uporabi športne dvora-
ne ni ustrezen in se tudi ne izvaja v celoti. Rezul-
tat aktivnosti, pri katerih so sodelovali razširje-
na komisija za šport, predstavniki klubov in ob-
činska uprava, je predlagani pravilnik o uporabi 
športne dvorane, ki določa način in cene naje-
ma omenjenega objekta. Dokument sta obrav-
navala oba pristojna odbora in nanj nista ime-
la večjih pripomb. 

Letni program športa, ki ga pripravlja zuna-
nji sodelavec Olaf Grbec, je obvezno sprejemati 
vsako leto. Med drugim prinaša tudi izračun, ko-
liko ur pripada posameznemu športu brezplač-
no v razmerju na kakovost športa in glede na ka-
pacitete športne dvorane. Kot je poudaril Grbec, 
oba omenjena dokumenta skupaj z letnim razpi-
som sredstev za šport omogočata preglednost 
nad proračunskimi sredstvi namenjeni športu v 
občini. Oba predloga pravilnikov je občinski svet 
potrdil.

Marija Lebar

CITYCENTER CELJE

V petih letih obdarili 
skoraj tisoč otrok iz 

rejniških družin 
V sodelovanju z vsemi osmimi 

centri za socialno delo celjske regi-
je pripravljajo v Citycentru Celje že 
peto leto zapored dobrodelno ak-
cijo Obdarujmo otroke v rejniških 
družinah. Prav posebna jelka, na 
kateri so razstavljene risbice otrok 
iz rejniških družin, bo nakupoval-
nem središču postavljena do 16. 
decembra. 

»Iskrena zahvala gre vsem obi-
skovalcem za njihovo nesebično 
pomoč. Vsako leto namreč bele-

žimo odličen odziv, brez njih na-
mreč marsikatere, kot tudi te akci-
je ne bi bilo. Ponosni smo, da smo 
s skupnimi močmi v petih letih ob-
darili skoraj tisoč otrok iz rejniških 
družin,« je o akciji, ki je sicer del 
humanitarnega sklada Citycentro-
vo srce, povedala vodja marketin-
ga Nena Horvat. Kot vsako leto do-
slej bodo konec decembra obdarili 
vse otroke iz rejniških družin v celj-
ski regiji. 

SD

Alenka Brezovnik, vodja 
Karitas Mozirje-Šmihel:

»Marsikdo si želi poiska-
ti pomoč v materialni in du-
ševni stiski, vendar je še ve-
dno problem, kako pristopiti, 
da ne bom zasmehovan, čr-
na ovca.«

(MŠ)
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KARITAS MOZIRJE-ŠMIHEL

Na Karitas le po hrano in s položnico?

OBČINSKI SVET LJUBNO 

Predlog proračuna 2014 dali v 
javno obravnavo

Na novembrski seji so ljubenski občinski sve-
tniki obravnavali predlog proračuna za priho-
dnje leto, s katerim sta jih seznanila župan Fra-
njo Naraločnik in računovodkinja Marija Potoč-
nik. Po razpravi so sprejeli sklep, da gre predlog 
proračuna v javno razpravo, in sicer do 3. de-
cembra 2013.

V tem času bodo predloženi proračun obrav-

navali posamezna telesa občinskega sveta. Do-
kument je objavljen na spletni strani občine, za-
interesirani občani pa ga lahko dobijo na vpo-
gled tudi na občini. Morebitne pisne pripombe 
bodo zbirali do 3. decembra, nato pa bo župan 
glede na prejete pripombe in predloge dopol-
njen predlog predstavil občinskemu svetu.

Marija Lebar

Ob tednu Karitas (25. 11.–1. 12.) je zopet do-
bila besedo dobrota. Naj bo to še priložnost za 
presojo o tem, ali je Župnijska karitas v svojem 
okolju prepoznavna kot pomembna organizaci-
ja, zmožna reševati še kaj drugega kot material-
ne stiske ljudi.

Karitas Mozirje-Šmihel se je v tem letu odzva-
la na vse izrazitejše probleme sodobne družbe 
in utečeni program dejavnosti dopolnila z novi-
mi delavnicami, svetovalnicami in tečaji. V ka-
planiji si je že lani uredila prostore, v katerih je 
vsak torek odprta dežurna pisarna, trikrat na 
mesec so v njih na voljo svetovalci za različna 
področja. Svoja vrata je odprla ljubiteljem roč-
nodelskih spretnosti, delavnici Zeleni izziv, v njej 
poteka tečaj retorike in komunikacije. Večkrat te-
densko sedejo za mize še učenci in mentorji, da 
skupno premagujejo učne težave. 

Zelo skromno pa je število ljudi, ki jih zani-
ma tovrstna pomoč. Zato se zastavlja več vpra-
šanj. Svetovalnice in delavnice so odraz želja 
župljanov/občanov po pomoči. Ali so tudi od-
raz resnične potrebe ljudi po tem, da bi s po-
močjo Karitas našli izhod iz materialne ali du-
ševne stiske? Ali nasilje nad starejšimi, med 
sosedi, v družini, alkoholizem, nezaposlenost 
in s tem povezana odvisnost, nizko samopo-
dobo … ljudje prepoznavajo kot problem, celo 
družbeni problem?

PREVZETI ODGOVORNOST ZA LASTNO 
ŽIVLJENJE

Med temeljnimi vrednotami Slovenske karitas 
je prizadevanje za ohranjanje človekovega do-
stojanstva in nudenje take pomoči, ki omogoča 
osamosvojitev in prevzemanje odgovornosti za 
lastno življenje. Tako razume dobrodelnost tudi 
mozirska Karitas. 

Alenka Brezovnik, vodja Karitas Mozirje-Šmi-
hel: »Ali se kdaj vprašamo, kako preživljamo 
dan, teden, leto ... Kaj je tisto, kar radi počnemo, 
kaj je tisto, kar moramo početi zaradi odgovor-
nosti, obveznosti, kaj je tisto, kar bi radi počeli … 
Delavnica Zeleni izziv je za tiste, ki radi vrtnari-
jo, za tiste, ki si želijo na tem področju nekaj več, 
za tiste, ki imajo željo pridelati si na majhnem 
koščku zemlje hrano za svojo kuhinjo, za tiste, ki 
ne vedo, kaj bi s svojim časom. Je priložnost za 
druženje, izmenjavo izkušenj, pomoč in vzpod-
buda.« 

O pičlem odzivu ljudi pa meni: »Marsikdo si 
želi poiskati pomoč v materialni in duševni sti-
ski, vendar je še vedno problem, kako pristopiti, 
da ne bom zasmehovan, črna ovca. Kako ljudje 
resnično gledajo na pomoč s strani Karitas, pa 
imam zelo mešane občutke.«

BREZPLAČNO OSEBNO SVETOVANJE
Barbara Simonič je zakonska in družinska te-

rapevtka, ki lahko pomaga razumeti partnerske, 
družinske in različne medgeneracijske konflikte, 
sprejemati sebe in lastne situacije, soočati se z 
odvisnostjo, nasiljem. Je strokovnjakinja za re-

ševanje zapletov, ki se »nanašajo na medoseb-
ne odnose, ki iz njih izvirajo ali nanje vplivajo«. 
Terapevtsko delo opravlja od leta 2004. Sicer pa 
je docentka na Teološki fakulteti Univerze v Lju-
bljani, kjer sodeluje pri izvajanju programa Za-
konske in družinske študije. 

Vsak drugi torek v mesecu je v pisarni Župnij-

ske karitas pravnica Marija Pečnik, vsak tretji 
psihologinja Milena Četina, univ. dipl. psihologi-
nja. Ta ugotavlja, da imajo otroci (že prvošolci) 
težave z upoštevanjem pravil in avtoritete, zmer-
no rabo elektronskih naprav, zlasti mame pa 
prepogosto prevzamejo namesto otrok odgo-
vornost za šolsko delo. 

Na vprašanje, kaj bi lahko pomagala reše-
vati, odgovarja: »Bistveno pri reševanju pro-
blemov je, da tistemu, ki prosi za pomoč, po-
magamo, da sam uvidi oziroma najde reši-
tev. To je naloga svetovalca. Težko opišem po-
samezne situacije, so pa to področja vzgoje 

otrok, tudi s posebnimi potrebami, šolskega 
dela in žalovanja. Spoznam se na ravnanje s 
čustvi, dolga leta se ukvarjam z otroki, ki ima-
jo težave z jezo, veliko delam tudi z otroki, ki 
imajo motnjo avtističnega spektra, ter njiho-
vimi starši.«

Andreja Gumzej

Kaplanija je prostor srečevanja v duhu evangelija za obče dobro. (Foto: AG)

Karitas Mozirje-Šmihel ima na seznamu 
120 posameznikov ali družin, ki jim poma-
ga s hrano. Na leto jih približno deset zapro-
si za plačilo položnic. Viri materialne in de-
narne pomoči so hrana iz evropskih rezerv, 
Škofijska karitas, posamezni dobrotniki in 
dobrodelne akcije, ki jih organizira sama.
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CENTER RINKA

Predstavljena nova spoznanja o poledenitvi 
Logarske doline

Geograf Borut Stojilković: »Z 
najnovejšimi pristopi na področju 

študij glacialnih pojavov smo podali 
sodobno interpretacijo dogajanja 
v pleistocenu na tem območju.« 

(Foto: Marija Lebar)

Sredi meseca so v Solčavi pri-
pravili tematski večer, na katerem 
je geograf Borut Stojilković pred-
stavil zaključno seminarsko nalo-
go o poledenitvi Logarske doline. 
Predavanje je zbudilo precejšnje 
zanimanje, saj so poslušalci dodo-
bra zasedli večnamenski prostor v 
Rinki. Predavatelj prihaja iz Gornje-
ga Grada, ima pa tudi solčavske 
korenine, je uvodoma povedal di-
rektor Centra Rinka Marko Slapnik.

Stojilković je dejal, da rad prihaja 
v ta konec in da se je odločil ome-
njeno temo pripraviti kot zaključno 
iz več vzrokov. Dva pomembna ra-
zloga sta bila – da mu je blizu raz-
gibano terensko delo, drugi pa, da 
sta bili na to temo doslej opravlje-

ni in objavljeni le dve večji raziska-
vi, prva od njiju leta 1906, druga pa 
pred več kot pol stoletja. 

»Razumevanje pleistocenske 
poledenitve in njenih sledov se je 
od obsežnejših raziskav v Logar-
ski dolini korenito spremenilo, prav 
tako se je spremenila metodologija 
raziskovanja in interpretiranja lede-
niških pojavov. Z najnovejšimi pri-
stopi na področju študij glacialnih 
pojavov smo podali sodobno inter-
pretacijo dogajanja v pleistocenu 
na tem območju. Ugotovili smo, da 
je bila dolžina ledenika v času za-
dnje poledenitve za več kot polovi-
co krajša, kot se je domnevalo do 
sedaj,« je povedal predavatelj. 

Po njegovih besedah ima Logar-

ska dolina poligenetski izvor, ki ga 
je v dokajšnji meri krojila tektonika, 
šele nato pa tudi poledenitev. Pri 
raziskavah, ki so jih napravili vse 
od Okrešlja do konca doline, so v 
Kotu in Logu odkrili jezerske sledi.

Stojilković je svojo seminarsko 
nalogo opremil s številnimi avtor-
skimi fotografijami terena, gra-
fi in zanimivimi opisi. Pred preda-
vanjem nam je povedal, da je di-
plomiral na dveh fakultetah, in si-
cer geografijo in angleški jezik. Se-
daj je vpisal magistrski študij geo-
grafije. Naloga, ki jo je predstavil v 
Solčavi, pa se je uvrstila med deset 
najboljših na tej fakulteti v zadnjih 
štirih letih.

Marija Lebar

CENTER SVETLA MISEL

Delavnica za osebno rast 
na Ljubnem ob Savinji

V Fašunovi hiši bo v organizaci-
ji Zavoda Savinja v četrtek, 5. de-
cembra, ob 18. uri potekala brez-
plačna predstavitvena delavnica z 
naslovom Ustvarjam zdravje, sre-
čo in uspeh v svojem življenju. De-
lavnico bo vodila Vesna Jevremo-
vič iz Centra Svetla misel. Vsebina 

dogodka bo namenjena ozavešča-
nju o moči pozitivnega mišljenja, 
s katerim lahko spreminjamo svo-
je življenje, s tem pa tudi življenja 
drugih na bolje. Zaradi omejenega 
števila mest zavod Savinja prosi za 
predhodno prijavo.

ML

DRUŠTVO ZGORNJESAVINJSKIH DIABETIKOV MOZIRJE

Ob svetovnem dnevu diabetikov

Društvo zgornjesavinjskih diabetikov Mozirje trenutno šteje 228 članov.

Svetovni dan sladkorne bolezni 
sta leta 1991 ustanovili Svetovna 
zdravstvena organizacija in Med-
narodna zveza za sladkorno bole-
zen zaradi naraščanja sladkorne 
bolezni po vsem svetu. Združuje 
milijone ljudi v več kakor 160 drža-
vah: otroke in odrasle s to bolezni-
jo, podporne člane, izvajalce zdra-
vstvene oskrbe, politike in medije. 
Svetovni dan diabetikov se praznu-
je vsako leto 14. novembra, na roj-
stni dan Frederika Bantinga, zaslu-
žnega za odkritje inzulina.

Sladkorna bolezen je presnovna 
motnja, za katero je značilna povi-
šana koncentracija sladkorja v kr-
vi. Število obolelih narašča iz leta v 
leto. Ocenjujejo, da je na svetu 371 
milijonov bolnikov; v Sloveniji se 
število bliža 160.000. Čeprav bole-
zen ni boleča, pa so njene posledi-
ce, ki nastanejo po daljšem obdo-
bju, lahko zelo hude: slepota, am-
putacije okončin, srčnožilni zapleti 
in odpoved ledvic.

Zveza društev diabetikov Slove-
nije vključuje 40 društev iz vse Slo-

venije in ima 17.800 članov. Zveza 
in društva na lokalni ravni si priza-
devajo svoje člane ozaveščati, izo-
braževati in vzgajati, da bi čim več 
vedeli o svoji bolezni in tako lažje 
živeli z njo. Zato je eno najmočnej-
ših orodij pri boju s sladkorno bo-
leznijo znanje. Vedenje o nastanku 
bolezni, o procesih, ki ga pospeši-
jo ali upočasnijo, in prepoznavanje 
zgodnjih znakov nam omogočijo, 
da lahko s pravilnim ukrepanjem 
nastanek bolezni preložimo.

Svetovni dan diabetikov so obe-
ležili tudi v Društvu zgornjesavinj-
skih diabetikov Mozirje, ki šteje tre-

nutno 228 članov. Nekaj misli o po-
menu tega dne ter o pomembno-
sti izobraževanja in zdravega nači-
na življenja sladkornih bolnikov je 
številnim članom društva v Mozir-
ju uvodoma podal predsednik dru-
štva Anton Venek. O sladkorni bo-
lezni in lajšanju njenih tegob je pri-
sotne s svojim zanimivim in izčr-
pnim predavanjem seznanila dru-
žinska zdravnica Karmen Fürst in 
prikazala zdravilne učinke aloe ve-
re na organizem. Nato sta sledila 
še krajši pohod v Loke in družab-
no srečanje. 

MV
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Zgodovina in narodopisje

Piše: Aleksander Videčnik

O Mihaelu Vošnjaku (1)

Omenili smo že, da je prva pravila za poslova-
nje hranilnic napisal dr. Josip Vošnjak, ki je bil te-
daj zdravnik v Šmarju pri Jelšah. Seveda je imel 
premalo znanja iz gospodarstva (ekonomije), 
zato je bila to dobra spodbuda, njegova pravila 
pa niso bila uresničljiva.

Njegov brat Mihael Vošnjak, rojen leta 1837 v 
Šoštanju, je bil po poklicu železniški inženir. Kot 
postaje načelnik v Zagrebu je ob vrnitvi škofa 
Strossmaierja iz Rima, kjer je sodeloval na kon-
cilu, dal uglednemu hrvaškemu politiku dvorno 
čakalnico na voljo. To pa je tedanje madžarske 
vplivneže zelo razburilo in Vošnjak je moral takoj 
pustiti mesto postaje načelnika in oditi na novo 
delovno mesto v Gradec.

Kmalu se je upokojil in se preselil leta 1879 
v Celje. Ker je na Dunaju, kjer je študiral stroj-
ništvo, hkrati obiskoval fakulteto za ekonomijo, 
je imel vse pogoje za učinkovito delo v zadru-
žništvu in posebej v narodnem hranilništvu ter 
sploh v gospodarstvu. Dejstvo je, da so bile prve 
hranilnice na Štajerskem ustanovljene na njego-
vo pobudo in z njegovo pomočjo.

Njegova prizadevanja so podprli številni rodo-
ljubi, ki so že prisluhnili njegovemu bratu dr. Jo-
sipu Vošnjaku, ta je pozival, predvsem v časo-
pisih, k hitrejšemu ustanavljanju slovenskih de-
narnih zavodov. Tako so že leta 1871 ustanovi-
li v Ljutomeru prvo posojilnico, drugo v Št. Ja-
kobu v Rožu, tretja pa je bila ustanovljena leta 
1874 v Mozirju. To so bile »vošnjakovke«, ki so se 
v bistvu razlikovale po tem, da so delovale tudi v 
zadružnem smislu. Imele so svoje načelstvo, ki 
je neposredno poslovalo, toda letne skupščine 
Zbora hranilnice so odločale o vseh bistvenih or-
ganizacijskih in gospodarskih zadevah, torej so 
bile najvišji organ denarne ustanove.

Ko se je Mihael Vošnjak preselil v Celje, so 
imeli Nemci mesto za svoje, bili so deležni »ce-
sarskega patenta«, ki je posebej ščitil nemško 
govoreče prebivalce in jih tudi denarno podpi-
ral. Tako je, denimo, obrtnik nemškega rodu do-
bil denarno podporo, če se je priselil v določe-
ne kraje Spodnje Štajerske. Pa tudi sicer so bili 
nemško govoreči bolj kot ne nasilni. Slovence so 
smatrali kot narod, ki jim mora služiti. Pod vod-
stvom Mihaela Vošnjaka je Celjska posojilnica 
zgradila Narodni dom. Ko so ga odpirali, je bi-
la najavljena tudi delegacija češkega Sokola. Ko 
pa je ta prispela na železniško postajo v Celje, 
so jim nemški prenapeteži grozili in niso dovolili 
odhoda delegacije v mesto. Moralo je priti voja-

ško spremstvo, da so lahko gostje iz Češke var-
no prispeli do Narodnega doma. To je le en pri-
mer nasilja, ki so ga bili deležni celjski Slovenci 
s strani Nemcev.

Takšne okoliščine so Mihaela Vošnjaka pre-
pričale, da je treba Slovencem pomagati go-
spodarsko napredovati. Temelj gospodarskega 
osamosvajanja pa je seveda denar, ki ga bodo 
zbrale hranilnice in usmerjale v slovensko go-
spodarstvo.

Dr. Josip Vošnjak je takole opisal svojega bra-
ta Mihaela: »In vendar sva bila prav različnega 
značaja: jaz nagel in vzkipljiv, drveč naprej neo-
ziraje se na realne okoliščine, on miren, preuda-
ren, razmišljujoč, kaj se da doseči, določen cilj 
je imel pred seboj, potem pa neomahljiv v svojih 
sklepih in načrtih; jaz pogosto v zraku, recimo 
idealist, on zmeraj na trdnih tleh, realen. 

Tudi v politiki sva bila deloma nasprotnega 
mnenja; on konzervativen, jaz liberalen … Še v 
eni lastnosti sva si bila z bratom Mihaelom raz-
lična, in to okoli denarnih zadev. On je bil varčen 

in vedel ceniti vrednost imetka, jaz tudi nisem bil 
ravno potraten, ker nisem imel nikoli odveč de-
narja – varčeval pa nisem … Brat je bil v denar-
nih zadevah natančen in to natančnost je pre-
našal na mnogoštevilne denarne zavode, ki so 
bili plod njegovih prizadevanj in jih je pomagal 
ustanavljati.«

MIHAEL VOŠNJAK V DEŽELNEM ZBORU
Po volitvah leta 1884 je stopil Mihael Vošnjak 

v politično življenje. Leto pozneje je postal dežel-
ni poslanec. Tedaj si je odkrito prizadeval za dvo-
jezičnost na Spodnještajerskem. Prav izrazit pri-
mer je njegov spopad s predsednikom celjske-
ga sodišča Heinricherjem, končal pa se je z umi-
kom tega hudega nasprotnika Slovencev iz Ce-
lja. Leta 1891 je Heinricher napadel delo poslan-
ca Vošnjaka, ta pa mu je odgovoril z odprtim pi-
smom. Hkrati je proti predsedniku sodišča v Ce-

lju zahteval preiskavo na dunajskem ministrstvu 
za pravosodje. To pa tiste čase ni bilo enostav-
no dejanje – zahtevalo je veliko odločnost in od-
ločno narodno zavest.

VOŠNJAKOV DELEŽ ZA SAVINJSKO ŽELEZNICO
Ko je bil še na železniški direkciji v Gradcu, je 

že načrtoval železniško progo po Savinjski doli-
ni. Leta 1871 je za direkcijo pripravil obširno po-
ročilo o nujnosti te gradnje. Leta 1882 je sklical 
vse predstavnike javnega življenja v Šoštanju 
in rezultate posveta sporočil direkciji železnic v 
Gradcu. Želel je tudi posredovati za železniško 
zvezo Polzela-Kamnik, ki bi jo gradili, če ne bi 
vmes prišlo vojne leta 1914.

BOJ ZA SLOVENSKI JEZIK
Najbolj razburljiva so bila leta 1879 – 1885. V 

tem času je nenehno zahteval v deželnem zboru 
v Gradcu uvedbo slovenskega jezika na gimnazi-
jah v Celju in v Mariboru. Tedaj je izbila tako ime-
novana »celjska afera«. Tedanja dunajska vlada 

pod vodstvom Taaffeja je bila v škripcih in je po-
trebovala v parlamentu podpornike. To so izko-
ristili slovenski poslanci v parlamentu in obljubi-
li podporo, če vlada poskrbi za dvojezičnost na 
celjski gimnaziji. V Mariboru se je to že zgodilo. 
Vsa pozornost je tedaj veljala celjski gimnaziji. 

Kljub vsemu je vlada padla in nasledila jo je 
Windischgraetzeva, ki je obljubila rešiti celjsko 
vprašanje, na gimnaziji zagotoviti tudi sloven-
ske paralelke. Nemška javnost se je divje odzva-
la, celo v Nemčiji so pisali o tem zapletu in prika-
zovali zahteve Slovencev kot napad na Nemce. 
To je povzročilo tudi padec vlade. 

Šele nova vlada je leta 1895 predvidela uved-
bo slovenskega jezika na celjski gimnaziji. Celj-
ske afere je bilo konec, Mihael Vošnjak pa je do-
segel upoštevanje slovenskega jezika tudi na 
celjski gimnaziji. To je bila gotovo velika politič-
na zmaga slovenskih političnih krogov.

V bančni enoti Mozirje smo odkrili poprsje Mihaela Vošnjaka. Takšna poprsja smo postavili še v 
bančnih enotah Velenje, Šoštanj in Celjska mestna hranilnica.
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GLASBENA ŠOLA NAZARJE

Duo kitare in akordeona napolnil dvorano
V torek, 12. novembra, sta v dvo-

rani Glasbene šole Nazarje nasto-
pila Velenjčanka Monika Krajnc 

Štih na kitari in Mozirjan Primož 
Kranjc na akordeonu. Duo je na-
stal pred dvema letoma na pobudo 
Primoža in se izkazal za zadetek v 
polno. Polna dvorana poslušalcev 

je dovolj zgovoren dokaz, da se ne-
žnejši zvok kitare odlično ujame z 
barvitostjo akordeona. 

Glasbenika izvajata tako dela 
starih mojstrov kot tudi dela sodob-
nih skladateljev. »Oblikovala sva 
program, ki se nama zdi najbolj 
primeren za najine poslušalce, za 

Velenjčanka Monika Krajnc Štih in Mozirjan Primož Kranjc kot duo 
nastopata dve leti. Oba sta učitelja svojih inštrumentov in hkrati nastopata 

še v različnih komornih zasedbah. (Foto: Katja Remic Novak)

kitarsko in harmonikarsko popu-
lacijo,« je povedala Krajnc-Štihova 
in dodala, da sta oba doštudirala 
svoj inštrument in sedaj poučujeta 
v glasbeni šoli v Velenju. Sama uči 
še na Umetniški gimnaziji Velenje, 
Primož Kranjc, ki se je pred kratkim 
preselil v Ljubljano, pa tudi v Glas-
beni šoli Grosuplje. 

Mozirjan je svoje znanje pridobi-
val v Gradcu in Köbenhavnu. Poleg 
solističnega nastopanja je tako kot 
Krajnc-Štihova zelo aktiven v različ-
nih komornih zasedbah: »Sem ve-
liki pristaš komorne glasbe in ze-
lo uživam v skupnem muzicira-
nju. Celoten proces od prve vaje do 

skupnega razglabljanja o sklad-
bah, iskanja idej in nazadnje do 
koncerta je eno veliko doživetje.« 

Nekaj težav sta na začetku sku-
pnega ustvarjanja imela z uskladi-
tvijo nekoliko tišje kitare in glasnega 
akordeona, ki sta jih nato rešila z oja-
čevalcem in mikrofonom. Z nastopa-
njem želita ostati v formi in učencem 
ter dijakom pokazati, kaj počneta in v 
kaj se lahko razvijejo z veliko vaje in 
želje po uspehu. Publika ju povsod 
sprejema z veliko pozitivne energije. 
Pravita, da so poslušalci isti ne glede 
na to, kje nastopata, saj so vsi željni 
slišati nekaj dobrega.

Katja Remic Novak
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PENZION RADUHA LUČE

K nenehnemu napredku jih sili nuja za preživetje

Martini Breznik in njeni družini 
priznanje pomeni potrditev trdega 

dela ter usmeritev za naprej.

Iz nekdanjega hleva so uredili sodoben objekt s pridihom tradicionalnega.

K udobju bivanja pripomore izbrana oprema in terasa s pogledom 
na Savinjo.

Javna agencija Spirit je sredi novembra razglasila prejemnike le-
tošnjih priznanj sejalec. Ta prestižni naslov za inovativnost in kreativ-
nost v turizmu je šel v roke družine Breznik iz Luč. Strokovno komisijo 
je prepričal produkt Spanje in sanje v krošnji dreves, ki ga je v okviru 
ponudbe Penziona Raduha realizirala družina Breznik.

SPATI V KOZOLCU ALI NA 
DREVESU?

Zakaj pa ne, so menili Brezniko-
vi. Stari kozolec so preuredili v bi-
valni prostor za goste. Seveda ti 
ne spijo na senu, pač pa v udobni, 
sodobno opremljeni spalnici, ki jo 

skrivajo leseni križi kozolca. Objekt 
je v funkciji dve leti in je pritegnil za-
nimanje mnogih gostov, predvsem 
iz tujine, od koder tudi sicer prihaja 
večina njihovih obiskovalcev. 

Za to inovativno ponudbo so 
pred časom v Raduhi dobili nagra-

do snovalec, ki jo prav tako pode-
ljuje agencija Spirit. Breznikovi so 
tako med redkimi, če ne celo edini, 
ki so prejeli obe priznanji – snoval-
ca in sejalca.

LETOS PREUREDILI 
STARI HLEV

Po kozolcu so zgradili še hiške 
na stebrih. Zaradi okoliških dreves 
dobi gost občutek, da biva v kro-
šnjah, z lepim pogledom na Savi-
njo. V tem času so dodobra preno-
vili tudi notranji del domačega go-
stinskega objekta. 

Tretja faza projekta, s katerim 
so se prijavili na razpis za evrop-
ska sredstva, je bila prenova nek-
danjega hleva. To so realizirali le-
tos. Odstranili so omet, da se je 
pokazalo kamenje, iz katerega 
je bil prvotno zgrajen spodnji del 
poslopja, zgornjega so izdelali 
iz lesa. V objektu sta dve bivalni 
enoti, v katerih je kompletna na-
stanitev, a brez kuhinje, saj hra-
no za goste pripravljajo v doma-

či kuhinji. Za razvajanje stanoval-
cev je v obeh nastanitvah tudi ja-
cuzzi. 

AVTOHTONI MATERIALI, 
LOKALNA PONUDBA

Pri izvedbi so se potrudili, da so 
ohranili čim več osnovnih materia-
lov, dodajali pa so le takšne z av-
tohtonim poreklom. »To dandanes 
iščejo gostje; izvirnost in domač-
nost,« pravi Martina Breznik. 

Takšna je tudi njihova kulinarič-
na ponudba. Hrana lokalnega iz-
vora, veliko vključujejo gozdne sa-

deže in zelišča iz narave, zato se 
zavzemajo za ohranjanje okolja. 
Martina Breznik: »Čutimo odgo-
vornost tako do generacij svojih 
prednikov, ki so se trudili in naše-
mu gostišču pridobili sedanji re-
nome, kot tudi do gostov, ki si že-
lijo malo razvajanja ter lokalnih 
specialitet in posebnosti, seveda 
nadgrajenih s sodobnimi kulina-
ričnimi trendi.«

Tekst in foto: Marija Lebar

PRIZNANJE POTRDITEV DELA IN 
RAZMIŠLJANJA

Samostojna podjetnica Mar-
tina Breznik pove, da jim prizna-
nje pomeni potrditev trdega dela 
in razmišljanja ter usmeritev za 
naprej. Težo nagradi po njenem 
mnenju dodajo mediji, ki glas o 
tem ponesejo med ljudi. O njiho-
vih inovativnih podvigih ne pišejo 
le domači, pač pa tudi tuji, pred-
vsem avstrijski in nemški časopi-
si, kar v Luče privede marsikate-
rega gosta. 

Pri snovanju, seveda tudi pri re-
alizaciji in vsakdanjem delu, sode-
luje vsa družina, dodaja Brezniko-
va. Boj za obstanek in preživetje je 
tisto, kar jih sili v razvoj. Seveda pri 
tem uresničujejo svojo ustvarjalno 
domišljijo in doživijo marsikaj lepe-
ga, a tudi grenkega.

IDEJNI NAČRT ŽE PRED LETI
Prve zamisli o novi ponudbi 

so se pri njih rodile že pred ča-
som, pobudo zanjo je dal mož 
Matjaž, pravi Breznikova. Pred 
šestimi leti je nastala idejna za-
snova za prenovo celotne doma-

čije, katero jim je pomagal ure-
sničiti arhitekt iz skupine arhi-
tektov Odprti krog. »Zelo smo za-
dovoljni, da smo našli skupne 
ideje in zamisli. Izjemno tenko-
čutno znajo povezati sodobnost 
s tradicijo.«
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Otvoritve razstave so se udeležili tudi udeleženci kolonije, med njimi Vlasta 
Arzenšek Gottstein iz Kolna v Nemčiji (levo) in Vinko Železnikar iz Mengša. 

(Foto: Ciril M. Sem)

Umetniški dogodek Slikarski 
študijski dnevi Ex tempore Mozir-
ski gaj, ki se z ustvarjanjem likov-
nih del prične v poletnem času in 
nadaljuje z delovno razstavo v zgo-
dnji jeseni, vsako leto doživi zaklju-
ček z odprtjem razstave nastalih 
del v Galeriji Mozirje. Tudi tokratno 
srečanje likovnikov je organizira-
lo Kulturno prosvetno društvo Jurij 
Mozirje, zaključno razstavo, katere 
otvoritev je bila v petek, 15. novem-
bra, pa je v sodelovanju z organiza-
torjem slikarskih študijskih dni pri-
pravila Osrednja Knjižnica Mozirje.

Po besedah Jureta Repenška, 
vodje teh srečanj, so slikarski štu-
dijski dnevi nastali predvsem z 
namenom približati likovno ume-
tnost občanom Mozirja ter izobra-
ževati in družiti sodelujoče ume-
tnike. Likovna dela KD Jurij več-
krat ponudi na ogled občanom in 
obiskovalcev od drugod. Repen-
šek je izrazil upanje, da bodo tudi 
nadaljnja likovna srečanja nasta-

Rosana Štiglic je v kratkih besedah povzela 
tudi zgodovino zbora. Dejala je, da jim z vsakim 
nastopom, z vsakim letom delovanja zraste tudi 
samozavest. Mlada dekleta, ki so se pridružile 
zboru v rosni mladosti, so sedaj postale mlade 
dame z velikimi glasovi. Z leti je med njimi zra-
slo močno prijateljstvo, vežejo jih številni načr-
ti in želje za prihodnost.

Pevke ŽPZ Jutro so odpele splet različnih zvrsti zborovske glasbe, prevladovala je slovenska narodna 
pesem. (Foto: Štefka Sem)

jala v tako pozitivni luči kot doslej. 
Za dobro sodelovanje pri organi-
zaciji razstave pa se je zahvalil žu-
panu Ivanu Suhoveršniku, direkto-
rici osrednje knjižnice Petri Širko 
Poljanšek in zaposleni v knjižnici, 
Vladimiri Planovšek, ki je poskrbe-
la za postavitev razstave.

Razstavljena dela je predstavil 
umetnostni zgodovinar dr. Damir 
Globočnik, ki je dejal, da likovna 
kolonija postaja vedno bolj prepo-
znavna v širšem okolju. Globočnik 
je pri ogledu razstavljenih del opa-
zil, da ustvarjalci uporabljajo pe-
stre likovne tehnike, zato so, kljub 

temu da so vsa dela nastajala v is-
tem okolju, likovni rezultati zelo raz-
lični. To je po njegovem mnenju po-
sledica tega, da gre za demokratič-
no študijsko srečanje, ki vsakemu 
ustvarjalcu omogoča izbiro njemu 
lastnega pristopa. Podrobneje je 
komentiral razstavljena dela, nje-
gov zaključek pa je bil, da so mo-
zirski slikarski študijski dnevi kako-
vostna prireditev, na kateri sodelu-
jejo priznani likovniki.

Tatiana Golob

Razstavo je odprl župan Ivan 
Suhoveršnik, ki je podporo temu in 
drugim tovrstnim dogodkom oblju-
bil še za naprej, organizatorju KD 
Jurij pa se zahvalil za ohranjanje 
slikarske tradicije v občini. Priredi-
tev je povezovala Vladimira Plano-
všek, zbrani pa so z veseljem pri-
sluhnili oktetu Mozirski koledni-
ki, ki deluje pod umetniškim vod-
stvom Jelke Repenšek. 

Praznovanja so vedno lepa in še lepše je pra-
znovati v družbi. Tako so si zamislile tudi pevke 
Ženskega pevskega zbora Jutro iz Radmirja in v 
soboto, 16. novembra, v goste povabile še mo-
ški pevski zbor iz Radmirja, ljudske pevke Pu-
šeljc, »za povrh« pa so zazveneli še glasovi čla-
nic družine Štiglic. 

Uvodne pesmi so pripadle Jutru. Pevke so od-
pele splet različnih zvrsti zborovske glasbe, pre-
vladovala je slovenska narodna pesem. V istem 
tonu jim je sledil moški zbor z izvedbo dveh slo-
venskih skladb. Za še bolj prešerno vzdušje so 
poskrbele ljudske pevke Pušeljc. 

Na odru so navdušile tudi članice družinske 
zasedbe Štiglic. Mama Rosana ter hčerke Ber-
narda, Kristina in Ksenija so ob spremljavi kitare 
in violine zadonele ubrano in dokazale, da brez 

po domače Tirskih žensk verjetno ne bi nastal 
ne ženski, ne moški zbor v Radmirju. 

Ženski pevski zbor Jutro je nastal pred petimi 
leti. Takrat so se pevke po le nekaj vajah prvič 
zbrale v radmirski cerkvi in zapele pri polnočnici. 
Taktirko zbora je vzela v svoje roke Rosana Šti-
glic in tako je še danes. V zboru prepevajo ma-
me in hčerke, prijateljice in sosede, vsem je sku-
pna ljubezen do prepevanja in prijetnega dru-
ženja na vajah in po njih. Prepevajo povsod, na 

pevskih revijah, kulturnih prireditvah, mašah, po-
rokah in pogrebih. Zbor je postal nepogrešljiv na 
prireditvah in dogodkih. 

In tako so nekateri moški člani družin, iz kate-
rih izhajajo pevke, ugotovili, da je najbolje, da se 
še sami združijo v zbor, povabijo še koga in ta-
ko je pred dvema letoma v Radmirju zaživel mo-
ški pevski zbor, katerega vodi organistka Bernar-
da Štiglic. 

Štefka Sem

EX TEMPORE MOZIRSKI GAJ 2013 V GALERIJI MOZIRJE

19. slikarski študijski dnevi zaključeni z otvoritvijo 
razstave

ŽENSKI PEVSKI ZBOR JUTRO

Praznovanje petletnice v dobri družbi
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CERKEV V ŠMARTNEM OB DRETI

Leverjeva z vitražem uresničila svoje sanje

Avtorica Alenka Lever in župnik Ivan Šelih sta zadovoljna z videzom vitraža. 
(Foto: Marija Lebar)

V dneh, ko je godoval sv. Mar-
tin, so v Šmartnem ob Dreti župnij-
sko cerkev, posvečeno temu sve-
tniku, polepšali z novim vitražnim 
oknom. Stekleno umetnino je izde-
lala domačinka Alenka Lever. Kako 
je do izvedbe prišlo, je predstavila 
v nagovoru pri maši, kjer je o novi 
pridobitvi spregovoril tudi župnik 
Ivan Šelih.

V šmarški župniji so za osre-
dnjo vsebino vitraža izbrali podo-
bo Marijinega srca. Po tem, ko so 
nekaj časa poizvedovali po obrtni-
ku, ki bi okno napravil, so tega našli 
prav v svojem kraju. Stopili so v stik 
z Alenko Lever. Po župnikovi razla-
gi, kakšna naj bo vsebina, je izdela-
la skico, ki jo je skrbno pretehtal žu-
pnijski pastoralni svet.

»To je moj doslej največji pro-
jekt. Ko je bil 8. novembra vitraž 
vgrajen v cerkveno okno, se mi je 
odvalil kamen od srca, saj je bilo 
to delo zame velika odgovornost 
pa tudi čast,« je povedala v nago-
voru Leverjeva. Dodala je, da so 
jo cerkvena okna že od nekdaj fa-
scinirala in želela si je, da bi tudi 
sama lahko nekoč kakšnega na-
pravila. 

Vitraž je sestavljen iz 132 koščk-
ov barvnega stekla. Za izdelavo je 
avtorica porabila približno 3 kva-
dratne metre stekla, skoraj 2 kg ci-
na, 78 m bakrene folije in veliko lju-
bezni, kot je dejala sama.

Leverjeva se je izdelave vitražev 
v tiffany tehniki izučila leta 2005, 
saj so jo vedno privlačile kompozi-

RIBIŠKA DRUŽINA MOZIRJE

Sezona sulčelova se je 
odlično začela

Dobrega ulova se je poleg Milana Kerznarja razveselila tudi njegova žena 
Nataša. (Foto: BK)

S prvim novembrom se je v revir-
jih RD Mozirje pričela sezona lova 
na sulce. Tisti najbolj neučakani so 
že namočili silikonske vabe, med 
njimi tudi Milan Kerznar, ki je Dreti 
iztrgal pravo trofejo.

Slednji pravi, da je lepotca, ki je 
imel svoje domovanje pod jezom v 
Kokarjah, že večkrat opazoval. Do-
bro je ocenil njegove navade in me-
re, nato pa se 9. novembra s prija-
teljem Mihom Govekom zjutraj po-
dal na ribolov. Govek si je palico in 
vabe še pripravljal, Kerznar pa je 
takoj pričel z meti v penasto vodo. 

Prvi met nič, drugi met prav tako 

nič, tretji met pa že zateg. Kljub pre-
senečenju ob hitrem prijemu se Mi-
lan ni pustil zmesti velikanu iz glo-
bine, ki je prijel za vabo. Vijačenja 
se je lotil počasi in zbrano. Po okoli 
desetih minutah je bila riba na pro-
du ob jezu. Meritev je pokazala, da 
je dolga kar 96 centimetrov. 

»Težko opišeš občutek, ki ga ta-
krat doživljaš, gotovo pa te prepla-
vi adrenalin,« je dejal Kerznar po 
tem, ko je sulca pripeljal na tehta-
nje v ribiški dom. Dobrih devet ki-
logramov surove moči je pokaza-
la tehtnica. 

Benjamin Kanjir

cije iz raznobarvnega stekla. Odtlej 
njena dela krasijo marsikateri dom 
ali drug prostor, nakit, ki ga izdelu-

je v tej tehniki, pa je blizu mnogim 
ženskam.

Marija Lebar
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Na večini prireditev so sodelovali čebelarji. (Foto: Marija Lebar)

V petek, 15. novembra, so tudi po zgornjesa-
vinjskih šolah in vrtcih pripravili dan slovenske 
hrane. Na večini prireditev so sodelovali čebelarji, 
saj je bila prav Čebelarska zveza Slovenije tista, ki 
je pred leti začela z donacijo medu za zajtrk.

Akcijo je nato vzelo pod okrilje kmetijsko mi-
nistrstvo, ki po zahtevku pokrije tudi stroške. Tra-
dicionalni slovenski zajtrk, ko otrokom ponudi-
jo kruh, med, mleko in sadje slovenskega pore-
kla, je prerasel v dan slovenske hrane. Namen je 
spodbujanje samooskrbe s kakovostno hrano iz 
lokalnega okolja in čim večja vključitev lokalnih 
živil v javno naročanje.

Na vseh šolah v dolini v projektu sodelujejo že 
od začetka. Tudi sicer si ravnatelji in ostali zaposle-
ni vse leto prizadevajo, da otrokom, kolikor le dopu-
ščajo strogi in včasih tudi neživljenjski predpisi, pre-
skrbijo kakovostno hrano iz bližnje okolice. 

Na osnovni šoli v Gornjem Gradu je tradicija 
obisk čebelarjev tako na obeh podružnicah kot 
tudi v vrtcu. Tudi letos je bilo tako.

Otroke v vrtcu in v šoli na Ljubnem ob Savinji 
so obiskali čebelarji in jim prikazali film o življe-
nju čebel. Po besedah ravnatelja Rajka Pintarja 
se za pokritje stroškov zajtrka na ministrstvo ni-
so prijavili, sami so poiskali donatorje v okolici.

V Lučah so na osnovni šoli ob tej priložnosti 
poleg tradicionalnega zajtrka, ki so ga otrokom 
ponudili tudi na podružnični šoli v Solčavi, pri-
pravili še priložnostno razstavo o izvoru in po-
menu domače hrane.

Mozirskim učencem so o pomenu zajtrka in 
domače hrane v razredih spregovorili učitelji, že 
dan poprej pa so jih na to temo obveščali po šol-
skem radiu. Različne dejavnosti so izvedli tudi 
na podružničnih šolah na Lepi Njivi in v Šmihelu. 
Malčke v vrtcu so obiskali člani Čebelarske dru-
žine Janeza Goličnika Mozirje. Kot tudi drugod, 
so otroci pokazali izredno dobro poznavanje če-
bel, njihovega življenja in lastnosti njihovih izdel-
kov, zlasti medu.

Nazarski učenci, tudi tisti s podružnične šole 
Šmartno ob Dreti, so se po zajtrku zbrali v avli 
šole in pripravili kulturno prireditev, na katero so 
povabili pisatelja, naravovarstvenika in čebelar-
ja Ivana Esenka. Razstavili so tudi njegova knji-
žna dela.

Učenci Osnovne šole Rečica ob Savinji so po 
zajtrku imeli predavanje o pomenu zdrave pre-
hrane, nato pa so tisti od prvega do petega ra-
zreda v družbi učiteljic in Mojce Štorgelj z Inšti-
tuta Kon-cert obiskali ekološko turistično kmeti-
jo Dobrovc, kjer so si ogledali hlev in se prepriča-
li, od kod prihaja mleko, nato pa so imeli še kviz 
na temo prehrane.

Učitelji in vzgojitelji so v projekt vložili veli-
ko dela in truda. Z obiskom na dogodkih so po-
membnost projekta podčrtali tudi županja in žu-
pani naše doline.

Marija Lebar

Zgornja Savinjska dolina nekoč in 
danes

Danes je v Potoku veliko več hiš, poseljen je tudi travnik, kjer jih prej ni bilo. Stare so več ali manj 
prenovljene in večinoma še stojijo, a jih iz istega zornega kota danes zakrivajo nove. (Foto: Tatiana Golob)

Potok na razglednici, natisnjeni pred letom 1915. Objavljena je bila v knjigi Zgornja Savinjska dolina 
na starih razglednicah.

TRADICIONALNI SLOVENSKI ZAJTRK

Dan slovenske hrane naj bo vsak dan
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Zanimivosti 
narave

Polkilogramski »ajdnek« se je nasmehnil so-
delavcu Franju Pukartu – Pukiju in njegovi vnu-
kinji Zoji.

www.savinjske.com

Savinjske novice tudi
na spletu
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DOBRI OBETI ZA ZIMSKO SEZONO NA GOLTEH
PRVI SMUČARSKI DAN NA GOLTEH ŽE TO SOBOTO. 

SMUČANJE IN TOPLA MALICA LE 5 EUR.

Zima je pravočasno potrkala na vrata in tudi 
Golte so odete v čudovito zimsko preobleko. Ver-
jamemo, da vsi ljubitelji smučanja že nestrpno 
čakate na pričetek smučarske sezone. Ob obil-
nejših snežnih padavinah v zadnjih dneh je žič-
niško osebje Golt takoj pričelo s teptanjem smu-
čarskih prog in kljub močnemu vetru tudi z za-
sneževanjem. V soboto, 30.11.2013, pričenja-
mo s smučarsko sezono in tako kot druga ve-
čja smučišča v okolici začenjamo z novo smu-
čarsko sezono. Kot vsakoletno bo tudi letos na 
prvi smučarski dan, ob nakupu smučarske to-
ple malice za 5 EUR, omogočeno brezplačno 
smučanje na Golteh. V prvih smučarskih dneh 
je predvideno obratovanje proge Blatnik in dru-
žinske proge. 

DO POLNEGA OBRATOVANJA SMUČIŠČA DO 
50% POPUST NA SMUČARSKE VOZOVNICE.

Če boste še dovolj hitri in vozovnice kupili do 
prvega smučarske dne, lahko prihranite še 15% 
predprodajnega popusta. Tudi v času do popol-
nega obratovanja smučišča bomo omogočili 
atraktivne popuste, in sicer v času obratovanja 
ene naprave bodo smučarske vozovnice 50% 
ugodneje, dveh naprav 30% ugodneje, kasne-
je bo veljala redna cena smučarskih vozovnic. 
Obratovanje naprav lahko redno spremljajte na 
spletni strani www.golte.si

VESELO DECEMBRSKO DOGAJANJE NA 
GOLTEH. OTVORITEV SEZONE Z DALMATINSKO 

KLAPO LANTERNA IN VRAŽJIMI GATAMI

Odlični pogoji za smučanje in veselo decem-
brsko dogajanje bodo zagotovo razlogi, da obi-

ščete Golte. Za obiskovalce smučarskega cen-
tra v prihajajoči sezoni pripravljamo mnoge do-
godke. Vsekakor moramo izpostaviti veliko otvo-
ritev smučarske sezone, ki bo potekalo v sobo-
to in nedeljo, 14. in 15. decembra, ki bo v zna-
menju druženja z Dalmatinsko klapo Lanter-
na. V soboto, 14.12.2013, ob 20.00 uri vablje-
ni na Dalmatinski kulinarični večer, ki ga bo ob 
odličnem dalmatinskem meniju z izbranimi vi-
ni popestrila izvrstna klapa iz Zadra. Pravoča-
sno opravite rezervacijo mize in pridite s prijate-
lji, sodelavci ali poslovni partnerji na prednovo-
letni zaključek na Golte. Cena menija z vključe-
nim prevozom z nihalko in menijem je 23 EUR. 

Ne zamudite tudi atraktivnega dnevnega dogaja-
nja. V nedeljo, 15. decembra, se pridružite na Dal-
matinski fešti s klapo Lanterna, ki bo nastopila od 
14.00 ure dalje na terasi hotela Golte. Vstop je za 
smučarje brezplačen, za ostale ostale je vstopni-
na 6 EUR oziroma 10 EUR z vključenim prevozom 
z nihalko. Dogodek bo popestrila tudi modna revi-
ja Vražje gate in atraktivna nagradna igra.

Najavljamo tudi božično-novoletni koncert 

ljudskih pevcev (22.12.), Božiček na Golteh 
(25.12.), žive jaslice (28.12.) in silvestrovanja na 
Golteh (31.12.).

DECEMBER JE ČAS OBDAROVANJA.
PODARITE DARILNI BON GOLTE.

Prihaja čas obdarovanja in verjamemo, da 
mnogi izmed vas v zadnjem hipu iščete darila, 
kaj podariti svojim najbližjim in prijateljem. Smu-
čarska vozovnica, razvajanje v čudovitem well-
ness centru, masaža, romantično kosilo, sanj-
kanje, vikend paket so le nekateri izmed produk-
tov, ki jih lahko izberete. 

Pokličite Golte na tel. 03 839 11 00 ali obišči-
te spletno stran www.golte.si in svetovali vam 
bomo, kaj podariti.

Dodatne informacije o ponudbi Golt; 
www.golte.si, 03 839 11 00, 
golte-recepcija@golte.si ali 
Facebook stran GolteSlovenija.
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Gozdni rezervat Polšak
Dleskovško planoto (Vežo) nad Lučami kra-

sijo širni gozdovi macesna. Menda je tu najve-
čji strnjen kompleks macesnovih gozdov v drža-
vi. Macesen je nedvomno eno najzanimivejših in 
tudi najlepših dreves pri nas. Posebno je lep v 
pozni jeseni, ko se macesnove krošnje obarva-
jo v rumeno in jih na lep sončen dan obsije jutra-
nje ali večerno sonce. Takrat macesnovi gaji na 
Veži zažarijo, kot da bi želeli preprečiti prihod te-
mačne in mrzle zime.

Posebno mesto med temi gozdovi ima goz-
dni rezervat Polšak. Leži na skrajnem seve-
rovzhodnem delu planote. Osnovan je bil leta 
1978, z namenom proučevanja sestave viso-
kogorskih gozdov in njihove dinamike na sami 
gozdni meji in pod njo. Razvil naj bi se v sekun-
darni pra-gozd. Danes meri 226 ha, kar je precej 
manj kot na začetku. 

Razteza se od višine 950 metrov do vršnih 
strmin pod Križevnikom (1.909 metrov). Zaje-
ma torej skoraj tisočmetrski višinski pas, kar 
mu daje posebno raziskovalno vrednost. V gro-
bem ga lahko delimo na dva višinska pasova. 
V zgornjem delu prevladujejo macesni, v spo-
dnjem delu na strmih pobočjih sta glavni smre-
ka in bukev. 

Prvotni gozdovi na Veži in seveda tudi na Pol-
šaku so bili bukovi gozdovi z macesnom, ki pa 
so se zaradi več stoletne, pravzaprav več tisoč-

letne paše v večjem delu spremenili v mace-
snove gozdove. Zaradi paše so gozdove izse-
kovali, požigali, paša živine je preprečevala ra-
zvoj gozda. Ko pa so pašo opuščali, so se zače-
li ponovno zaraščati. Zaraščanje opustelih gor-
skih pašnikov se pogosto začne z macesnom, 
ki se dobro pomlajuje na svetlobi. Čez desetletja 
se mu začenjajo pridruževati druge drevesne vr-
ste, najprej bo to smreka, ki ga bodo čez stoletja 
skoraj povsem izrinile iz sestojev. 

Polšaku se najlažje približamo, če se v sprem-
stvu nekoga, ki pot dobro pozna, odpravimo od 
planine Ravne preko planine Polšak na Križev-

nik. Velik del poti poteka ob roba rezervata. To je 
poseben, po svoje prvinski in zagotovo skrivno-
sten svet, če mu le znamo prisluhniti. Kar pa ni 
težko, samo ustaviti se je treba, obsedeti za ne-
kaj minut in gozd bo spregovoril. Sprva šepeta-
je … Od nas je odvisno, kakšen bo klepet. Seve-
da pa ga moramo tudi spoštovati, zato se drži-
mo uhojenih poti in preostali gozd prepustimo 
njemu samemu. 

Marijan Denša

(Foto: Marijan Denša)
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KRAJEVNA SKUPNOST KOKARJE POGOSTILA SVOJE STAROSTNIKE

Srečanje starejših krajanov minilo v veselem 
vzdušju

Predsednica KS Kokarje Andreja Zupan je srečanje starejših krajanov izkoristila tudi za čestitke 
najstarejši krajanki v skupnosti, Slavki Hren. (Fotodokumentacija KS Kokarje)

Ob praznovanju krajevne skupnosti Kokarje, 
le-ta pogosti svoje starejše prebivalce. Slednji 
so bili na druženje, ki je bilo popestreno s kraj-
šim kulturnim programom, povabljeni v soboto, 
9. novembra, v malo dvorano gasilskega doma 
v Gorici ob Dreti.

Zbrane je nagovorila predsednica KS Kokarje 
Andreja Zupan, ki je predstavila precej pomemb-
no spremembo v praznovanju njihovega krajev-
nega praznika. Odbor KS je skupaj z ustanovite-
lji skupnosti sprejel odločitev, da praznovanje iz 
11. novembra prestavijo na mesec maj, ko v ko-
karski skupnosti praznujejo Lončarski praznik. 
Lončarjenje je zelo pomemben del zgodovine 
celotne skupnosti, zato so vsi odločitev krajev-
nega odbora podprli. Tudi županja Majda Pod-
križnik, ki je v svojem nagovoru predstavila leto-
šnje delovanje občine in KS ter zbranim zažele-
la lepe trenutke v prihajajočem prazničnem me-
secu decembru.

Zabaven spremljajoči program so pod men-
torstvom Manice Hudales pripravili mlajši otroci 

iz OŠ Nazarje, večinoma doma iz kokarske sku-
pnosti. Predstavili so se z recitacijami, plesom in 
petjem ter za svoj nastop prejeli lep aplavz so-
krajanov. Prispevek v kulturnem programu je do-

dala tudi Glasbena šola Nazarje oziroma uče-
nec na tolkalih Matic Tevž, katerega je na klavia-
turi spremljal Anton Acman. 

TG

Popravek
Fotografija prve industrijske žage v Nazarjah, ki smo jo objavili v prej-

šnji številki Savinjskih novic, ni iz leta 1959, kot smo sklepali iz zapisov 
v monografiji 1248 – 1998 Grad Vrbovec Nazarje, pač pa je bila nare-
jena pred prvo svetovno vojno.

Uredništvo

DRUŠTVO PRIJATELJEV MLADINE MOZIRJE

Ustvarjali z jesenjo

Tudi letos pravljično obarvan božični bazar

Otroci prosti čas radi preživljajo delovno in ustvarjalno. 
(Foto: Benjamin Kanjir)

Članice DPM Mozirje bodo tudi 
letos poskrbele, da bodo decembr-
ski prazniki pravljično obarvani. Na 
trgu nasproti trgovine Ona on bodo 
v času vikenda pred božičem orga-
nizirale božični bazar, na katerem 
se bodo lahko predstavili lokalni 
ustvarjalci s svojimi izdelki.

Mozirsko trško jedro dobi pred 
koncem leta prav poseben čar, kar 
gre pripisati premnogim lučkam in 
ostali okrasitvi. Dobre volje pa ni 
brez dobrovoljnih ljudi, ki so pripra-
vljeni za ta del kraja tudi kaj posto-
riti in ga s tem oživeti. Članice DPM 

pri tem že dolga leta igrajo prav po-
sebno vlogo, saj vsako leto poskr-
be za prihod Božička, za obdaritev 
najmlajših občanov in spremljajo-
če prireditve. 

K njim prav gotovo sodi božični 
bazar, ki privabi veliko število obi-
skovalcev, posebno družin z otroki. 
Bazar bo potekal 21. in 22. decem-
bra v popoldanskem času. Zadnji 
dan bo trg obiskal tudi Božiček, s ka-
terim se bodo lahko otroci fotogra-
firali, mu prisluhnili in z njim zapeli 
kakšno zimsko obarvano pesmico.

Benjamin Kanjir

Okoli trideset otrok se je 9. no-
vembra zbralo na ustvarjalnih de-
lavnicah v pevski sobi mozirske-
ga kulturnega doma. S pomočjo 
članic Društva prijateljev mladine 
Mozirje in mladih prostovoljk so 
ustvarjali na temo jeseni in dobrot, 
ki jih prinaša ta letni čas.

Otroci prosti čas radi preživljajo 
delovno in ustvarjalno. To se je po-
kazalo tudi tokrat, saj je bila ude-

ležba na delavnicah zelo dobra in 
po pričakovanjih. Najprej so si lah-
ko izdelali posodico za svečke. Pol-
izdelek je bil steklen kozarec, ki so 
ga najprej premazali z lepilom, na-
to pa nanj nalepili liste različnih 
dreves, ki imajo v tem času čarob-
ne barve. Na drugi mizi so na kar-
tonasto podlago lepili drobne je-
senske gozdne sadeže in iz njih 
ustvarjali umetnine za na steno. 

V zadnji delavnici pa so izdelovali 
pisane buče. Papirnate trakove so 
povezali v kroglo, na njo pa pripe-
li še liste in steblo.

Po končanih delavnicah so otro-
ci svoje stvaritve odnesli domov, še 
prej pa jih z navdušenjem pokazali 
staršem, ki so prišli ponje.
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Ljudje in dogodki, Šport

Novembra
Pred 40 leti

VISOK JUBILEJ
V soboto, 20. oktobra, so prebivalci 

Luč in njihove okolice, šolska mladina in 
delovni kolektiv Osnovne šole Blaža Ar-
niča praznovali pomemben jubilej. Letos 
je minilo sto let delovanja te ustanove v 
Lučah. 

Ta pomemben praznik so vsi zbrani 
proslavili z zborovanjem, na katerem je 
tekla beseda o pomenu tega visokega ju-
bileja za razvoj Luč in celotne Gornje Sa-
vinjske doline. Proslave se je udeležila vr-
sta znanih prosvetnih delavcev, ki so služ-
bovali v Lučah. 

Med zbranimi je bila še posebej toplo 
pozdravljena tovarišica Pavla Kosmače-
va, ki je delala kot učiteljica v Lučah od 
leta 1927 naprej pa vse do svoje upokoji-
tve. Proslave se je udeležila tudi žena po-
kojnega skladatelja Blaža Arniča, po kate-
rem nosi šola ime. 

Pred 20 leti

RINKA PRODANA, 
HOTEL V NAJEM

V nazarskem gostinskem podjetju Tu-
rist tečejo zadeve po zamenjavi direk-
torja naprej. Spomnimo se, da so organi 
upravljanja 23. julija letos razrešili dol-
žnosti dotedanjega direktorja Staneta 
Podsedenška in imenovali vršilca dolžno-
sti direktorja Jakoba Plaznika. 

Kot kaže, so sedaj nekatere zadeve 
očitno že bolj dorečene. Solčavski pen-
zion Rinka je tako, po besedah Jakoba 
Plaznika, na podlagi licitacije definitiv-
no prodan zasebnemu kupcu. Soglasje 
za omenjeno prodajo je posredovala tu-
di republiška agencija za prestrukturira-
nje in privatizacijo, pripomb pa ni ime-
lo niti javno pravobranilstvo. S tem so 
upi Solčavanov, da bi Rinko le dobili na-
zaj v svoje roke, bržkone dokončno po-
kopani.

Gostinsko podjetje Turist je septembra 
objavilo javni razpis za najem hotela Tu-
rist v Mozirju. Odziv nanj je bil kar živa-
hen, prav v teh dneh pa potekajo resni 
razgovori z enim od interesentov. Obsta-
ja realna možnost, da bo do najema tudi 
res prišlo.

Pripravila Tatiana Golob

MATEJA MLINAR IN BERNARDA ZVIR

Tekačici po duši

Bernarda Zvir je marsikomu lahko vzor, saj se je 
s tekom pričela resneje ukvarjati šele lani.

Mateja Mlinar je članica vojaške atletske 
reprezentance, teče pa tudi za Atletski klub 

Velenje.

Mateja Mlinar in Bernarda Zvir sta prijatelji-
ci, ki ju poleg sorodstvenih vezi veže tudi ljube-
zen do teka. Udeležujeta se različnih tekmovanj, 
s katerih se praviloma vračata s priznanji za naj-
boljše.

Mlajša izmed njiju, Mateja, je zaposlena v Slo-
venski vojski. Tekmovanj se zato udeležuje pod 
to organizacijo. V letošnjem letu se jih je udeleži-
la kar nekaj, bolj ali manj pa je bila povsod med 
najboljšimi. Prvo večje tekmovanje je bilo držav-
no prvenstvo v krosu na 5.000 metrov v Maribo-
ru, kjer je v kategoriji mlajših članic zasedla dru-
go mesto. Na državnem prvenstvu v dolgih te-
kih na stezi, na 10 km, ki je bilo v Ravnah na Ko-
roškem, je prav tako v kategoriji mlajših članic 
zasedla tretje mesto. Na državnem prvenstvu v 
polmaratonu v Radencih si je pritekla še eno tre-
tje mesto več. Na finalu atletskega pokala Slove-
nije v Novi Gorici je na 5 km dosegla še eno tretje 
mesto. Ljubljanskega maratona se je udeležila 

na razdalji 21 km. Dosegla je peto mesto v svo-
ji kategoriji in enajstega absolutno. Štajersko ko-
roški pokal je zmagala. Ob tako velikih dosežkih 
ni presenetljivo dejstvo, da je Mateja Mlinar čla-
nica vojaške atletske reprezentance, teče pa tu-
di za Atletski klub Velenje.

Bernarda Zvir je po lanskem uspehu na Lju-
bljanskem maratonu tega še izboljšala. V svo-
ji kategoriji je bila na razdalji 21 km najboljša, 
absolutno pa stopeta. Štajersko koroški pokal 
je zaključila na drugem mestu. Bernarda je na 
vseh tekmah, ki se jih udeležuje, prva v katego-
riji, tudi absolutno je na tekmah med prvimi de-
setimi. Je zelo zagreta, v tej sezoni ima prete-
čenih ogromno kilometrov in odtečenih veliko 
tekem. Marsikomu je lahko vzor, saj se je s te-
kom pričela resneje ukvarjati šele v lanskem le-
tu, in je dokaz, da tudi po petdesetem noben iz-
ziv ni prevelik.

Benjamin Kanjir

ROKOMETNI KLUB NAZARJE

Popoln sobotni dan 
V soboto so tri selekcije rokometnega kluba 

iz Nazarij stopile na parket in vse tri zabeležile 
zmago. Članice so z zmago v Škofijah proti RK 
Burja z 27:34 (15:14) podaljšale niz neporaže-
nosti in se zavihtele na 4. mesto 1 B državne li-
ge. Obe selekciji mlajših deklic sta bili uspešni 
na gostovanju v Brežicah.

Že tako zdesetkana članska ekipa se je v so-
boto odpravila na težko gostovanje v Škofije 
brez Sanje Danojevič, ki se je na prejšnji tek-
mi pridružila četici poškodovanih nazarskih ro-
kometašic. Ekipi se je po sanirani poškodbi pri-
družila Karmen Gaber, ki je prispevala kar se-
dem zadetkov. Težave z uigranostjo v obram-
bi so se nadaljevale že iz prejšnje tekme, ven-
dar so se Nazarčanke uigrale do 40. minute, 

nato pa so zadnjih 20 minut prevladovale na 
igrišču. 

Strelsko je bila zopet razpoložena Sandra Me-
lavc s petnajstimi zadetki, njenemu zgledu je 
sledila Katja Krajner z enajstimi. Dobro igro je 
prikazala tudi Tamara Bregar, ki sicer ni prispe-
vala zadetkov, je pa dobro razigravala soigralke.

S šesto zmago v prvenstvu je Nazarje na vi-
sokem četrtem mestu v prvenstvu. Naslednja 
tekma jih čaka 15. decembra v gosteh proti ŽRK 
Millennium.

Selekciji mlajših deklic A in B sta se v sobo-
to dopoldne odpravili na gostovanje k ŽRK Breži-
ce. Selekcija A je bila boljša od brežiških vrstnic 
s kar 6:24, selekcija B pa s 5:7.

Roman Mežnar
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ZGORNJESAVINJSKO MEDOBČINSKO DRUŠTVO INVALIDOV MOZIRJE

Ozaljšali so se s srebrnimi medaljami

Tako ženska kot moška ekipa sta se z državnega prvenstva invalidov v pikadu vrnili s srebrnimi 
medaljami. (Foto: Benjamin Kanjir)

Zgornjesavinjski invalidi, združeni v društvo, 
nikakor ne tarnajo nad svojimi usodami, ampak 
se aktivno vključujejo v družbeno življenje. Pod 
vodstvom predsednika Antona Gračnerja v dru-

štvu izvajajo kopico aktivnosti, ki jih povezujejo. 
Ena izmed njih je pikado.

In to ne pikado kar tako. Redno tedensko 
vsak teden vadita dve ekipi, tako ženska kot 

moška. Še posebno ko nastopi jesen, ko pride 
na vrsto čas tekmovanj. Obe ekipi sta dobri, se-
stavljeni iz prekaljenih mačk in mačkov pikada. 
Na tekmovanjih sodelujejo že preko trideset let, 
zato ni bilo vprašanje, ali bodo tudi letos. Na iz-
birno tekmovanje za uvrstitev na osrednjo dr-
žavno so se podali na Muto. Roke se jim med 
meti niso preveč tresle in obe ekipi sta zasedli 
drugo mesto. 

To je bilo ravno dovolj, da so se uvrstili na dr-
žavno prvenstvo, ki je bilo 16. novembra v Liti-
ji. Med sabo se je pomerilo trinajst moških in 
enajst ženskih ekip. Tekmovanje je potekalo po 
sistemu izločevanja. Mozirjanom je dobro kaza-
lo ves dan, zato je iz zmage v zmago rasla tudi 
samozavest. Vse do finalnih obračunov. Tam so 
se dekleta soočila z nasprotnicami z Mute, fan-
tje pa s Hrastnikom. Ni šlo najbolje, a vseeno več 
kot odlično. Ob koncu so si tako oboji okoli vra-
tov nadeli medalje srebrnega leska. Biti državni 
viceprvak tudi ni ravno mačji kašelj.

Benjamin Kanjir

GORNJESAVINJSKI SMUČARSKI KLUB 
MOZIRJE

Sejem iz 
leta v leto bolj 

dobrodošel
Ta vikend bo v Športni dvorani Mozirje se-

jem nove in rabljene smučarske opreme. Or-
ganizirali ga bodo člani GSK Mozirje, ki ob 
vsakoletni organizaciji te prireditve ugota-
vljajo, da je vse bolj dobrodošla.

Smučanje, pa čeprav slovenski nacio-
nalni šport, tako tudi strokovnjaki, je iz le-
ta v leto dražje in vse bolj opredeljeno kot 
luksuz. Zato toliko bolj pride prav sejem 
rabljene smučarske opreme, kamor lah-
ko vsakdo prinese stvari, ki jih je prera-
sel ali jih ne potrebuje več, nekomu dru-
gemu pa bodo prišle še kako prav. Na sej-
mu so vedno na voljo tudi strokovnjaki, ki 
bodo znali kupcem svetovati in izbrati res 
tisto, kar je najbolje zanje. Ob tem se bo-
do predstavili tudi starodobniki, ki deluje-
jo pod okriljem društva. V soboto popol-
dan pa bo predavanje na temo priprave 
smuči za smuko.

Sejem bo v športni dvorani potekal v so-
boto in nedeljo, vsak dan od devete ure do-
poldan, v soboto do sedme zvečer, v nede-
ljo pa do petih popoldan.

Benjamin Kanjir

ŠPORTNO SREČANJE KRAJANOV KS KOKARJE

Prvo leto prehodni pokal 
Pustopoljčanom

Letos sta se tekmovanja udeležili le ekipi iz Potoka in Pustega Polja, a zaključek tekmovanja je kljub 
temu potekal v veselem vzdušju.

V okviru praznovanja krajevne skupnosti Ko-
karje je krajevni odbor krajanom zaselkov Ko-
karje, Lačja vas, Potok in Pusto Polje pripravil tu-
di športno srečanje. Ekipe iz zaselkov so se pr-
vič pomerile v odbojki, nagrada je bil prehodni 
pokal, ki je tokrat šel v roke ekipi Pustega Polja.

Tekmovanje se je v petek, 8. novembra, od-
vijalo v nazarski športni dvorani. Udeležba tek-
movalcev je bila slaba, kar gre mogoče pripisa-
ti temu, da je bilo tekmovanje razpisano prvič. K 
igranju odbojke sta se prijavili le ekipa iz Poto-
ka, ki jo je vodila Sandra Ermenc, in ekipa Puste-

ga Polja. Slednjo je vodil Blaž Robida. Po mne-
nju navijačev, k sreči vsaj teh ni bilo tako malo, 
sta ekipi igrali napeto tekmo, tudi rezultat je bil 
tesen. 

Prehodni pokal je na prvem športnem sreča-
nju KS Kokarje šel v roke Pustopoljčanov. Orga-
nizatorji upajo, da bodo naslednje leto tudi dru-
ge vasi pokazale več zanimanja za takšen špor-
tni dogodek in k tekmovanju prijavile svoje ekipe. 
Tako bo tekmovanje bolj zanimivo, navijači pa bo-
do imeli več veselja ob navijanju za svojo ekipo.

TG
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JU-JITSU KLUB SAMURAJ

Kolenčeva in Rihterjeva 
dvakrat državni 

prvakinji

Na državnem prvenstvu v duo sistemu so tekmovalci pod vodstvom trenerja 
Tomija Stankoviča osvojili štiri komplete medalj. 

(Fotodokumentacija JJK Samuraj)

V soboto, 9. novembra, so se gor-
njegrajski tekmovalci Ju-jitsu kluba 
Samuraj pod vodstvom trenerja Tomi-
ja Stankovića udeležili državnega pr-
venstva v duo sistemu. To je poteka-
lo v Artičah, kjer so vsi tekmovalni pa-
ri posegli po medaljah. Brina Kolenc 
in Špela Rihter sta osvojili zlati medalji 
v dveh starostnih kategorijah, in sicer 
pri mladinkah in članicah. Teja Božič 
in Anastazija Kranjec sta osvojili dru-
go mesto pri starejših deklicah, Vid 
Celinšek in Alen Kranjec pa sta pri sta-
rejših dečkih osvojila bron. 

Teden dni za tem se je v okviru 

jadranske lige v Mariboru odvijalo 
tekmovanje v borbah za dečke in 
deklice, kjer se je pomerilo tudi de-
set nadobudnih borcev iz Samura-
ja. Prvo mesto sta vsak v svoji ka-
tegoriji osvojila Neža Pahič in Alen 
Kranjec, pet srebrnih medalj so do-
mov prinesli Tim Marinšek, Samo 
Kopušar, Teja Božič, Špela Pisto-
tnik in Anastazija Kranjec. Z dobri-
mi nastopi se lahko pohvalijo tudi 
Tajda Purnat in Vid Celinšek, ki sta 
osvojila 6. mesto, ter Miha Kopu-
šar, ki je zasedel 7. mesto.

Štefka Sem

STRELSKO DRUŠTVO MOZIRJE

Začenja se nova sezona 
strelske lige

Rekreacijska liga v športnem 
streljanju z zračno puško je že tra-
dicionalno tekmovanje zgornje-
savinjskih navdušencev nad strel-
skim športom. Sezona 2013/2014 
se bo začela danes ob 17. uri v pro-
storih mozirskega strelskega dru-
štva, ki so v kletnih prostorih Špor-
tnega društva Mozirje v samem 
centru kraja. Končala se bo 7. fe-
bruarja prihodnje leto. Namen lige 
bo tudi letos rekreativno tekmova-
nje med ekipami različnih društev, 
v ospredju pa bo druženje in pro-
mocija strelskega športa.

Tekmovalci se bodo ponovno 
pomerili v devetih tekmovalnih kro-

gih, in sicer v ekipni ter posamični 
konkurenci. Strelci bodo imeli ome-
jen čas streljanja na 30 minut, ne-
omejeno število poskusnih stre-
lov in 20 strelov za oceno, po pet v 
eno tarčo. Za uvrstitve ekip bo šte-
lo šest najboljših rezultatov vsake 
ekipe, za uvrstitev posameznikov 
pa pet.

Pokal za ekipno zmago je preho-
dne narave, v trajno last pa ga bo 
dobila ekipa, ki bo zmagala tri se-
zone zapored. Trenutno je v rokah 
ekipe Gornji Grad 1. Tudi v konku-
renci posameznikov so v preteklo-
sti izstopali gornjegrajski strelci. 

Roman Mežnar

KOŠARKARSKI KLUB NAZARJE

Nazarčanom pripadel 
derbi kroga

Bistrica : Nazarje 76:78 
(20:23, 20:22, 18:13, 18:20)

4. krog: Ptuj : Vrani Vransko 66:83, Posavje Sevnica : Vojnik : Bi-
strica 69:73, Bistrica : Nazarje 76:78.

Lestvica po 4. krogu: 1. Nazarje 8, 2. Vojnik 7, 3. Bistrica 6, 4. Po-
savje Sevnica 6, 5. Vrani Vransko 5, 6. Ptuj 4.

Najboljši moštvi 4. SKL vzhod 1, 
Bistrica in Nazarje, sta se pomerili 
na dvoboju za vrh lestvice v petek, 
22. novembra, v Slovenski Bistrici. 
Tekma je upravičila naziv derbi, po 
napeti končnici pa so slavili Nazar-
čani, ki v letošnji sezoni še ne po-
znajo poraza.

Tekmeca v Slovenski Bistrici sta 
že stara znanca iz preteklih sezon. 
Nazarčani so lani izpadli iz 3. SKL, 
košarkarji Bistrice pa so v isti ligi 
osvojili visoko 4. mesto, vendar so 
zaradi finančnih težav pristali v niž-
jem rangu tekmovanja.

Bistričani so v prejšnjem krogu z 
nepričakovanim porazom proti Voj-
niku, novincu v ligi, izpustili vodstvo 
na lestvici. Na domačem igrišču so 
si želeli povrniti prvo mesto v prven-
stvu. Nazarčani v letošnji sezoni še 
niso okusili grenkobe poraza, zato 
so na gostovanje prišli z jasnim ci-
ljem – zanimala jih je le zmaga. 

Že uvod v tekmo je nakazal, da 
bo srečanje napeto in zanimivo. 
Prva polovica igre je pripadla na-
zarskim košarkarjem 40:45, ven-

dar je nadaljevanje tekme pokaza-
lo, da je bila ta prednost zanemar-
ljiva. Gostitelji so jo izničili pred za-
dnjo četrtino. V zadnjih desetih mi-
nutah so gledalci bili priča pravi 
drami, na koncu katere so Nazar-
čani imeli več sreče in znanja. Pri 
gostiteljih je strelsko izstopal Luka 
Gajšek s 27 doseženimi točkami, v 
nazarski ekipi pa Miha Čmer s 13.

Z zmago se je članska ekipa Na-
zarij zasidrala na prvem mestu le-
stvice, ki ga bodo branili že jutri v svo-
ji dvorani proti Posavju iz Sevnice. V 
torek so odigrali prvo tekmo 4. kroga 
pokala Spar v gosteh proti Hopsom 
s Polzele. Favorit tekme je bil znan že 
pred srečanjem, več o sami tekmi pa 
v prihodnji številki novic.

Roman Mežnar

ŠPORTNO PLEZALNA SEKCIJA PLANINSKEGA DRUŠTVA MOZIRJE

Nadaljujejo z dobrimi 
nastopi

Pretekli vikend je bila v Sloven-
ski Bistrici predzadnja tekma leto-
šnjega državnega prvenstva v te-
žavnostnem plezanju. Pomerili so 
se plezalci in plezalke v mlajših in 
srednjih kategorijah. Tekme so se 
tudi tokrat udeležili člani ŠPS PD 
Mozirje.

Izmed njih se je v zelo izenače-
nem boju tokrat najbolje odreza-
la Julija Verbuč, ki si je v kategori-
ji starejših deklic delila 3. mesto. Za 
vodilnima tekmovalkama je zao-
stala le za en gib. V isti kategoriji je 

dobro plezala tudi Manca Glušič, ki 
je osvojila 14. mesto, za 3. mestom 
pa je zaostala le za dva giba. 

V kategoriji cicibanov si je Gre-
ga Verbuč, ki je zmagal na vseh 
treh dosedanjih tekmah, tokrat delil 
4. mesto. Tekmovalno smer je za-
znamoval postavljavec, ki je v sme-
ri pripravil detajl, ki so ga zmogli le 
trije res visoki plezalci, ostali pa so 
bili za dosego oprimka premajhni. 
Četrto mesto si je tako delilo kar šti-
rinajst tekmovalcev.

Benjamin Kanjir
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Naročniki Savinjskih novic imajo 15% POPUST pri objavah zahval.

ODBOJKARSKI KLUB MOZIRJE

Z novo zmago do petega 
mesta

Mozirske odbojkarice, varovan-
ke trenerja Davida Skoka, so to so-
boto na domačem parketu gostile 
ekipo iz Celja. Ob dobri uigranosti 
in veliki želji, da bi dosegle zmago, 
se jim slednja ni mogla izmuzniti.

Domače odbojkarice so mal-
ce slabše začele, zato so jim go-
stje kaj hitro ušle za šest točk. Mal-
ce popravkov na mreži ter dober 
sprejem in so jih pred koncem pr-
vega seta pripeljale do izenačenja 
in zmage s 26:24. Druga igra je bi-
la nadaljevanje dobrega zaključka 
prve, saj Celjanke niso našle odgo-
vora na vprašanje, kako se ubrani-
ti natančno merjenih žog, ki so ena 
za drugo letele mimo njihovega 
bloka na mreži. Domačinkam so v 
tej igri vzele samo 14 točk. 

V tretjem setu so Mozirjanke po-
pustile in dovolile gostjam, da so 
jim vsilile svojo igro. Sicer do večje 

prednosti niso prišle, kljub temu pa 
več kot pet točk zaostanka na kon-
cu niso zmogle. 

Četrti niz je izpolnil pričakovanja 
gledalcev, napeto igro vse do za-
ključka. Kljub parim žogam, ki so 
preko mreže končale v nasprotni-
kovem avtu, vprašanja o zmago-
valcu ni bilo. Še enkrat več so po-
kazale, kako močne so ob mreži, 
tako pri zabijanju kot v bloku, mi-
mo katerega Celjanke nikakor ni-
so mogle. Končen rezultat te igre 
je bil 25:16 za domače odbojkari-
ce. Skupno tako 3:1 v setih, kar jim 
je prineslo nove tri točke na prven-
stveni lestvici. Po zmagi v gosteh 
preteklo soboto proti ekipi ŽOK Mi-
slinja imajo tako dekleta OK Mozir-
je po petih prvenstvenih kolih vknji-
žene tri zmage, kar jih uvršča na 
trenutno peto mesto. 

Benjamin Kanjir

ODBOJKARSKI KLUB KLS LJUBNO

Po zaostanku 0:2 do 
zmage s 3:2 

Odbojkarice KLS Ljubno so v 4. 
krogu 3. državne odbojkarske li-
ge center gostile ekipo ŽOK Vi-
stra Domžale. V domači dvorani 
na Ljubnem so tekmo bolje začele 
gostujoče igralke, saj je bil izid po 
dveh setih že 0:2. Prvi set je bil si-
cer izenačen do šeste točke, nato 
pa so domačinke povedle s 13:7. 

Po visokem vodstvu je gostu-
joči trener vzel minuto odmora in 
s to taktično potezo porušil do-
ber ritem domači ekipi, saj so go-
stujoče igralke z delnim izidom 
8:0 v nadaljevanju prišle do vod-
stva, ki so ga ohranile do konca 
seta. Drugi je bil prav tako izena-
čen do drugega odmora, Ljuben-
kam nikakor ni uspevalo v napadu 
in bilo je kar nekaj napak v obram-
bi in set je ponovno pripadel eki-
pi iz Domžal. Tretji set so bolje za-
čele domače igralke in si priigrale 
nekaj točk prednosti, vendar so jih 

pri 14. točki gostje ujele in povedle 
s 16:14. Ljubenkam je kljub temu 
uspelo z zbrano igro v obrambi in 
nekaj lepimi točkami set zaključi-
ti v svojo korist. Zatem so popra-
vile igro v obrambi, učinkovite so 
bile v napadu in z dobljenim četr-
tim setom je prišlo izenačenje. Od-
ločilni peti set je potekal v popol-
ni premoči domačih igralk in so 
se na koncu po na videz izgublje-
ni tekmi veselile zaslužene zma-
ge. Končni rezultat je bil torej 3:2 
(21:25; 19:25; 25:19; 25:20;15:9) 
za ekipo KLS Ljubno. 

S tekmovanjem so nadaljevale 
tudi starejše deklice. Turnir je po-
tekal prav tako na Ljubnem, kjer 
so v prvi tekmi premagale ekipo 
Prebolda z rezultatom 2:0, v dru-
gi tekmi pa so po dobri igri mora-
le priznati premoč ekipi Mislinje z 
enakim izidom. 

Franjo Atelšek

OBVESTILO BRALCEM
Bralce Savinjskih novic obveščamo, da je rok za oddajo čestitk, za-

hval in malih oglasov za tekočo številko v torek do 15. ure. Kasnejše 
objave sprejemamo samo po vnaprejšnem dogovoru. Malih oglasov 
po telefonu ne sprejemamo.

• VLOMIL IN UKRADEL ŽAGO 
Nazarje: V popoldanskem času 18. novembra so bili policisti ob-

veščeni o vlomu v večstanovanjski objekt v Nazarjah. Neznani stori-
lec je vlomil v kletne prostore, od koder je ukradel motorno žago in la-
stnika oškodoval za okoli 250 evrov.

• PREHITEVAL IN ČELNO TRČIL
Nizka: 22. novembra okoli pol dveh popoldan se je zgodila prome-

tna nesreča na relaciji Grušovlje-Nizka. Voznik osebnega avtomobi-
la je zaradi vožnje z neprilagojeno hitrostjo med prehitevanjem dru-
gega vozila izgubil oblast nad vozilom in trčil v nasproti vozeče vozi-
lo. Povzročitelj prometne nesreče je dobil hude telesne poškodbe in 
je bil z reševalnim vozilom odpeljan v Splošno bolnišnico Celje. Iz-
dan mu bo plačilni nalog in podano poročilo na pristojno državno 
tožilstvo. Posredovali so gasilci PGD Nazarje, zavarovali kraj nesre-
če, odklopili akumulator, nudili pomoč reševalcem, posuli cestišče 
z vpojnim sredstvom in ga očistili ter pomagali vlečni službi pri na-
kladanju vozila.

• BREZ VSTOPNIC PO BAKER V GAJ
Mozirski gaj: 24. novembra v popoldanskem času je bilo ugoto-

vljeno, da so neznani storilci v času vikenda z objekta v Mozirskem 
gaju ukradli osem metrov bakrenih žlebov in pet metrov bakrenih od-
točnih cevi.

• SEVERNIK PODIRAL DREVJE
Luče: 25. novembra je pihal močan severni veter. Pred 12. uro je 

na cesto Luče-Solčava v občini Luče na cesto podrl drevo. Odstranili 
so ga vzdrževalci VOC Celje. ob 13.30 uri je v Lučah na cestišče pa-
dlo drevo in zaprlo cesto. Gasilca lučkega prostovoljnega gasilske-
ga društva sta odstranila drevo, vzdrževalci VOC Celje pa so očisti-
li cestišče.

(Fotodokumentacija PGD Nazarje)
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Za razvedrilo

(Foto: JM)

ZA ZABAVO POSKRBLJENO
Ciril M. Sem, fotograf Savinjskih novic (desno): »Franci, kdo nam 

bo pa igral na tvojem abrahamu?«
Mag. Franci Kotnik, glavni in odgovorni urednik Savinjskih novic, 

direktor Savinjsko-šaleške gospodarske zbornice: »Najel sem sku-
pino Youtube. Ma ne obstaja pesem, ki bi je oni ne znali zaigrati!«

Z ROKO V ROKI ZA SLAJŠI JUTRI
Prva dama nazarskega turizma ter šolnica Vanja Hofbauer in ob-

činski svetnik ter zagreti čebelar Stanko Flere sta prepričana, da je 
bodočnost občine Nazarje mogoče razvijati na zelo sladek način. 
Čeprav gledata vsak na svojo stran, sta našla skupno točko – če-
belarske krožkarje. Preboj iz krize bo čebelarski turizem, sta menila.

KO OD POGOVORA ZABOLIJO ROKE
Barbara Tedesco, udeleženka Extempora Mozirski gaj 2013 iz Tr-

sta (desno) v italijanščini: »Še dobro, da sem naletela na vas. Ne 
znam slovensko, tako da je lepo pokramljati v meni domačem jezi-
ku z nekom, ki to obvlada.«

Tatiana Golob, knjižničarka in sodelavka Savinjskih novic: »Gra-
zie, grazie. Škoda samo, da imam polne roke, sicer bi lahko upora-
bljala tudi ostale italijanske besede, ki jih ne znam več prav dobro.«

(Foto: IS)

(Foto: ML)

(Foto: CMS)
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Križanka, Oglasi

KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 49. številki SN

2013

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):
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 Petek,
29. november

ob 16.30. Knjižnica Mozirje
Ura pravljic: Legenda o svetem Miklavžu
ob 19.00. Kulturni dom Gornji Grad
Drama Bratomor na Dobravi - premiera
ob 20.00. Šport center Prodnik, Juvanje
Potopisno predavanje Gašperja Napotnika o 
kmetovanju v Združenih državah Amerike 

Sobota,
30. november

ob 9.00. Športna dvorana Mozirje 
Sejem rabljene in nove smučarske opreme ter 
opreme starodobnih smučarjev
ob 18.00. Športna dvorana Nazarje
Košarkarska tekma - Nazarje : Posavje Sevnica
ob 19.00. Kulturni dom Luče
Komedija Ohcet bo

Nedelja, 
1. december

ob 9.00. Športna dvorana Mozirje 
Sejem rabljene in nove smučarske opreme ter 
opreme starodobnih smučarjev
ob 10.00. Cerkev Marije Zvezde Nova Štifta 
Čebelarska zahvalna maša
ob 18.00. Kulturni dom Gornji Grad
Drama Bratomor na Dobravi - ponovitev

Torek,
3. december

ob 16.00. Galerija Mozirje
Besedičica - srečanje mladih literarnih ustvarjalcev 
zgornjesavinjskih osnovnih šol

Sreda,
4. december

ob 18.00. Muzej Vrbovec Nazarje
Narodopisni večer z A. Videčnikom: Mihael Vošnjak

Četrtek, 
5. december

ob 17.00. Parkirišče za cerkvijo v Mozirju
Miklavževanje
ob 18.00. Trg na Rečici ob Savinji
Miklavževanje
ob 18.00. Fašunova hiša Ljubno ob Savinji
Predstavitvena delavnica Svetla misel

Napovednik, Mali oglasi, Oglasi

MORDA STE ISKALI PRAV TONapovednik dogodkov

◊	BRUŠENJE
mesarskih in kuhinjskih nožev; gsm 041/672-768. 

Lovro Hribernik s.p., Brezje 35, 3330 Mozirje.

◊	KOMBI	PREVOZI	–	TEVČ
Izleti, zaključki in KTMO; gsm 041/529-063; ter
◊	SKI	BOARD	SERVIS
raztegovanje smučarskih in ostalih čevljev, menjava zaponk – 
klipsnov, posredništvo za Fischer in prodaja nove in rabljene smu-
čarske opreme. Gsm 041/529-063.

Vinko Tevč s.p., Praprotnikova 6, Mozirje.

◊	PARKETARSTVO	TKALEC
polaganje parketa, laminata, PVC oblog, izdelava vzorcev in bor-
dur, izdelava lesenih teras, izdelava suhomontažnega estriha, ob-
novitev starih parketov; gsm 041/724-184.

Boštjan Tkalec s.p., Gotovlje 139 a, Žalec.

◊	KMETJE,	GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. Opravljamo tudi vsa ostala 
dela s strojno mehanizacijo ter kiper prevoze. Kvalitetno in poce-
ni; Brlec Franc 041/606-376.

GP Pirc d.o.o., Krnica 50, 3334 Luče.

◊	MONTAŽA	SATELITSKIH	SISTEMOV	–	POP	TV		
				IN	A	KANAL
Nudimo vam montaže satelitskih sistemov za sprejem POP TV in 
KANAL A – pooblaščeni monter za TOTAL TV in servis vseh satelit-
skih sistemov. Prašnikar s.p., tel. 03/584-51-94, gsm 041/688-
094.

Prašnikar Miro s.p., Elektro-instalacije in vzdrževanje elektro aparatov in na-
prav na terenu, Spodnje Kraše 30, 3341 Šmartno ob Dreti.

◊	SLIKOPLESKARSTVO	TERGLAV
Beljenje notranjih površin in fasad, dekorativni opleski, izdelava 
izolacijskih fasad, delo na višini z dvižno košaro... tel. št. 03/572-
06-73, 041/216-214, www.terglav.si

Andrej Terglav s.p., Andraž 96 b, 3313 Polzela.

ŽIVALI – PRODAM 
Prodam bikca sivca, starega 1 teden; 
gsm 041/942-169.
Prodam bikca ls, težkega 150 kg; gsm 
031/855-186.
Prodam 2 bikca simentalca, težka po 
210 kg; gsm 041/204-796.
Prodam bikca ter teličko simentalko, tež-
ka cca 120 kg, in bikca sivca, težkega 
199 kg; gsm 041/216-648.
Telico simentalko, staro 8 mesecev, pro-
dam; gsm 031/695-208.
Prodam telico, 8 mesecev brejo, sr, pa-
šno; gsm 041/793-519.

Prodam prašiče, težke od 100 do 200 kg; 
gsm 031/832-520.
Prodam prašiča, težkega cca 200 kg, 
domače krmljenega; gsm 041/453-
058.
Prodam prašiča, težka 150 in 200 kg; 
gsm 041/986-071.
Prodam prašiče, mesnate pasme, kr-
mljene z doma pridelano hrano; gsm 
041/619-372 Fišar.
Prodam mesnate prašiče, 150 - 200 kg; 
možna dostava; gsm 041/561-893.
Prodam kozo ter oljčno olje; gsm 
051/825-988.

ŽIVALI – KUPIM
Kupim vse vrste telic in krav za zakol; 
gsm 031/832-520.
Kupim kravo – dobro molznico; gsm 
041/962-727.
Kupim kravo ali telico za zakol ali dopi-
tanje in bikca, teličko nad 100 kg –m.t.; 
gsm 031/533-745.

DRUGO – PRODAM
Prodam krmni in jedilni krompir, zelo 
ugodno; gsm 031/821-129.
Prodam domač česen in jabolka – ida-
red, gala in jonagold; gsm 040/220-
643.
Prodam naravno pridelano domače buč-
no olje, 1l/12 eur; gsm 051/366-133. 
Prodam hojico peg perego – 20 eur, 
in voziček trodelni, rdeče siv; gsm 
031/582-897.
Prodam diatonično harmoniko, monda 
cfb, staro 3 leta (34 cm); gsm 041/837-
049 – popoldne in zvečer.
Smuči elan race GSX, 191 cm, z vezmi 
in fischer VC 100, 168 cm, z vezmi, pro-
dam; gsm 031/776-736.
Prodam trosilec hlevskega gnoja, men-
gele, 4,5 ton, obnovljen; gsm 041/783-
595.

VOZILA IN OPREMA – PRODAM
Prodam pasat – bencin, karavan, l. 
1995, klima, priklop, 500 eur; gsm 
031/461-492.
Prodam kombi sinhro, transporter, wol-
ksvagen; gsm 051/439-080.

DRUGO – KUPIM
Traktor in vso ostalo kmetijsko in gradbe-
no mehanizacijo v kakršnemkoli stanju 
kupim; gsm 031/736-727.

DRUGO – IŠČEM
Iščem družbo za vožnjo v službo, rela-
cija Mozirje-Ljubljana; gsm 051/625-
441.
Iščem družbo za vožnjo v službo – Ljub-
no-Ljubljana; gsm 040/433-604.

NEPREMIČNINE
Oddam 1-sobno stanovanje v Gornjem 
Gradu; gsm 041/535-569.
V najem oddam cca. 3 ha košnje v Str-
mecu, Luče; gsm 051/223-758.

OSEBNI STIKI
Podjetnik z otrokom, bolno materjo, rabi 
zvesto žensko brez otrok, do 44 let; gsm 
041/552-344.
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